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Úvodní slovo redakce
Vážení občané a čtenáři Těchonínských listů, 
 v minulém zimním vydání TL jsem zmínil několik informací k našemu čtvrtletníku Těchoníské 
listy. Chci je dnes rozšířit o informace, které jsem uvedl ve zprávě k našemu čtvrtletníku na veřejném 
zasedání zastupitelstva obce v měsíci březnu 2016. Především chci vzpomenout, že již vstupujeme do 
pátého kalendářního roku vydávání Těchonínských listů.
 Počínaje tímto vydáním bude na první vnitřní straně vždy uváděn obsah. Mělo by to přispět 
k lepší orientaci v každém vydání TL, a co je možná ještě důležitější, k lepší orientaci v budoucnu, 
a to ve starších vydáních TL, když se bude chtít čtenář vrátit k nějakému článku nebo informaci.
 Také od tohoto vydání TL JARO 2016 se upravuje cena za jeden výtisk na 15 Kč, jak jste již byli 
dříve informováni. Úprava ceny byla projednána v zastupitelstvu obce a zastupitelstvem obce i schvá-
lena. Důvodem pro zvýšení ceny výtisku TL jsou především vyšší náklady na jejich vydávání. Počet 
stran TL se zvýšil a bývá 24 až 36, obal je barevný. Věříme, že zvýšení ceny TL pro Vás, čtenáře, 
snad až tak velká zátěž nebude. Měsíčně se jedná o 5 Kč, roční výdaje za TL zatíží rodinný rozpočet 
60 korunami. Věříme, že z tohoto důvodu Vás, čtenářů, neubude.
 Stále se odesílají povinné výtisky na devatenáct míst v České republice, z toho Národní knihov-
na ČR, Klementinum, dostává výtisky dva. Jeden výtisk TL je od roku 2015 také předáván knihovně 
v Jablonném nad Orlicí, která o to požádala, a zpětně jí byly předána všechna doposud vydaná čísla 
TL. Od tohoto vydání bude také jeden výtisk předáván ZŠ v Těchoníně, mohlo by jít o vhodnou 
doplňující informační pomůcku pro výuku. Od každého vydání je pět výtisků ukládáno na obecním 
úřadu, které budou po skončení volebního období svázány a uloženy na pěti místech, tak jak to bylo 
provedeno u TL vydaných v období 2011 až 2014. Uloženy budou u redakční rady TL, v kronice 
obce, na obecním úřadu, v základní škole a místní knihovně. Na požádání, spíše ojediněle, je zaslán 
jeden výtisk Media Data Systému, kde je náš čtvrtletník TL evidován.
 V obsahové náplni TL k žádným podstatným změnám asi nedojde. Bude obnoveno, jako tomu 
bylo v minulosti, uvádění termínů konání jednotlivých veřejných zasedání zastupitelstev obce se 
základním programem těchto zasedání, a to vždy na čtvrt roku dopředu. Tentokrát to bude uváděno 
v informačním okénku.
 V každém čísle budou podávány informace tak jako doposud, a to z jednání zastupitelstev obce, 
z činnosti základní a mateřské školy a z činností spolků a organizací v obci. Pokračovat budou i rub-
riky z historie obce, na návštěvě u sousedů, znaky měst okresu Ústí nad Orlicí a finanční abeceda. Ve 
společenské kronice budou uváděni ti jubilanti, kteří k tomu dají souhlas, a to od 50 let věku a dále po 
pěti letech. Ve společenské kronice budou i nadále na požádání, za mírný poplatek, uváděna blaho-
přání rodinným příslušníkům, spoluobčanům a vzpomínky na známé a rodinné příslušníky, a to i s fo-
tografií. Dále je možno využívat zpoplatněné inzertní služby. V zimním vydání TL bude opět vložen 
list s praktickými informacemi, který je pro občany užitečný, a tak je i některými občany hodnocen.
K dostání budou TL opět na obvyklých místech, a to v prodejně Konzum v Těchoníně, v prodejně 
potravin na Celném a na obecním úřadu. V průměru se prodá 250 výtisků od každého vydání. Ná-
klady na vydávání TL v roce 2016 se předpokládají ve výši 30 tis.Kč, příjmy z prodeje TL a inzerce 
v nich uvedených se předpokládají ve výši 15 tis. Kč. Zatížení obecního rozpočtu by tedy nemuselo 
přesáhnout 15 tis. Kč.
 Vážení občané a čtenáři TL, děkujeme Vám za dosavadní přízeň a těšíme se na vaše příspěvky 
do dalšího vydání TL LÉTO 2016, které budou v prodeji od úterý 28. června. Termíny uzávěrek TL 
jsou uvedeny v informačním okénku.
 Užívejte si ve zdraví a pohodě hezké jarní období.

za redakci TL Karel Vencl
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Vážení spoluobčané,
 s velikonoční náladou přichází i Vámi zvolený tým zastupitelů, který s jarním elánem vytvořil 
a schválil na zasedání dne 16. března rozpočet obce s příjmy ve výši 12,650 mil. Kč a výdaji 15,898 
mil. Kč. Schodek 3,248 mil. Kč je krytý rezervou obce. 
 Z tohoto rozpočtu by měla být letos provedena oprava komunikace v Celném po již provedené 
výměně části vodovodního řadu. Také bude záležet na tom, jak dopadne žádost o dotaci na opravu 
místní komunikace „Motlák“, která již byla podána. Zažádali jsme i o dotaci na restaurování dvou 
křížů, a to u fary a Celenského kříže. Jsme ve stavu realizace projektové dokumentace na výstavbu 
chodníku ve středu obce, tj. úseku od základní školy po železniční viadukt včetně osvětlení. S tímto 
tématem Vás podrobněji seznámí místostarosta Josef Sedláček. Připravují se rovněž projektové doku-
mentace na zateplování obálek obecních bytových nájemních domů a odstranění zatékání podzemní 
vody do školní jídelny. V bytových domech, kde byly instalovány radiové indikátory tepla, budou 
osazeny nové podružné vodoměry studené i teplé vody s novou radiovou technologií, kde se bude 
odečet provádět automaticky do sběrnice dat bez nutnosti ručního opisu. V části objektu mateřské 
školy, kde jsou prostory využívány pro tělovýchovu, bychom chtěli zlepšit hygienické podmínky re-
konstrukcí sociálního zařízení. Jistě bych neměl opomenout zmínit se o tom, že od roku 2022 nebude 
možné využívat kotle s výkonem od 10 do 300 kW s emisní třídou 1 a 2. Od 1. ledna 2017 budou 
přijímány žádosti o dotace na výměnu kotlů tzv. „kotlíková dotace“ pro Pardubický kraj. Také bych 
chtěl upozornit na to, že novela zákona o ochraně ovzduší nařizuje do konce roku 2016 provést autori-
zovanou revizi kotlů na tuhá paliva a od ledna 2017 jsou majitelé povinni na vyžádání úřadu předložit 
doklad o této revizi. Seznam odborně způsobilých osob proškolených pod dohledem Hospodářské 
komory České republiky v rozsahu nutném k provádění kontrol zdrojů na pevná paliva podle § 17, 
odstavec 1 písmeno h), zákona č. 201/2012 Sb. o ochraně ovzduší naleznete na webových stránkách 
http://www.aptt.cz. Zmíněný seznam je průběžně doplňován a naleznete zde i osoby z našeho nejbliž-
šího okolí.
 Touto informací bych ale určitě nechtěl končit svůj článek. Spíše bych chtěl závěrem všem 
popřát svěží nadechnutí nabité jarní silou a poděkovat za pěkný pocit při pohledu na uklizené okolí 
chaloupek a obydlí naší obce. Pěkné Velikonoce.

Daniel Krejsa

  

Pár řádků od starosty

My, tři králové, jdeme k vám…
 Ve dnech 9. a 10. ledna 2016 putovaly naší obcí zpívající postavičky tří králů a zastavovaly 
se přede dveřmi domků a bytů. Letos přály obyvatelům Těchonína, Celného a Stanovníku štěstí, 
zdraví a dlouhá léta tři trojice králů se svými vedoucími. Svůj volný čas věnovaly této užitečné akci 
osvědčené průvodkyně – paní Monika Krejsová, Iveta Trejtnarová a Věra Vágnerová. 
 Protože králové se museli ve svých rolích vystřídat v sobotu a v neděli, postupně vystupovaly 
tyto děti: Sára Jandíková, Vendula Koubová, Martina Krejsová, Petr Dušek, Matěj Trejtnar, Daniel 
Trejtnar, Eliška Repová, Hana Hejlová, Anděla Vágnerová a Klára Kopecká. Pochválit musíme 
všechny účinkující, ale o něco více Vendulku a Andělku, ty totiž obcházely naše domovy po oba 
dny.
 Tříkrálová sbírka má v naší obci již tradici, ale letos se podařilo našim králům vykoledovat 
v její místní historii zatím nejvyšší částku – 17.156,– Kč. Všichni víme, že vybrané peníze se vě-
nují charitativním akcím především v našem okrese, a proto nás může těšit, že poslouží dobré věci 
v celém okolí. Děkujeme všem dárcům za jejich příspěvky. Velký dík patří samozřejmě vedoucím 
skupinek i koledujícím dětem, protože se o zdar Tříkrálové sbírky zasloužily nejvíce.

Ivanka Špinlerová
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Číselný klíč zastupitelů:
Chládek J. Junek J. Krejsa D. Kreuselová L. Leicht J. Motyčka V. Olšar M. Sedláček J. Špinlerová I. Vencl K. Všetička V.

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

Zastupitelstvo schvaluje:
1. Program jednání ZO

2. Zapojení obce Těchonín do spolufinancování projektu Kladsko - Orlicko - Sněžník, jehož partne-
rem je Sdružení obcí Orlicko, a to:

a) spolufinancování financování nákladů na přípravu žádosti o poskytnutí dotace v roce 2016 
na projekt Sněžník - Kladsko ve výši 5.608,– Kč

b) spolufinancování realizace projektu ve výši 43.115,– Kč splatného v rovnoměrných splát-
kách v letech 2017-2020, v případě schválení dotace

3. Zvýšení odměn neuvolněným zastupitelům obce od 1. 2. 2016 dle nařízení vlády č. 352/2015 Sb.

4. Obnovení dohody o odborné pomoci Městské knihovně v Jablonném nad Orlicí pro rok 2016 
s finanční částkou 5000,– Kč

5. Smlouvu o uzavření budoucí smlouvy o zřízení věcného břemene – služebnosti a smlouvu o prá-
vu provést stavbu č. IP-12-2007789/VB/01 se společností ČEZ Distribuce, a.s. s názvem stavby: 
Těchonín p.č. 129 – Bednářová-přípojka k NN

6. Pro provedení chodníku ve středu obce podél silnice č. II/311 s názvem akce „Zvyšování bez-
pečnosti pěší dopravy při silnici č. II/311 úseku centra obce Těchonín“ jako projektanta pana 
Petra Novotného, Pardubice I, Zelené Předměstí, nábřeží Závodu míru 2739, IČ: 15014886 
a jako manažera pana Jakuba Šilara ze společnosti Funder s.r.o., Lidická 700/19, 602 00 Brno, 
IČ: 04524276

7. Jako dodavatele zakázky pro těžbu porostu oddělení č. 378, dílec B, parc. č. 267, k.ú. Těchonín, 
pana Jana Leichta, Těchonín 169

Z jednání zastupitelstva obce

Usnesení ze zasedání ZO ze dne 13. 1. 2016

přítomno zastupitelů: 8/11 

od 18:15 hod. V. Všetička přítomen 9/11 
(omluveni: L. Kreuselová, J. Sedláček)

přítomno občanů/hostů: 3/0

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A A X A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A N A A Z A N X A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A A X A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A A X A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A A X A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A A X A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A Z A A X A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A N A A Z A N X A A X
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Zastupitelstvo bere na vědomí:
8. Zprávu předsedy komise stavební a ŽP pana Jiřího Junka o činnosti v předchozím roce
9. Informaci pana starosty Daniela Krejsy o návrhu komise stavební a ŽP na opravy a údržbu pro 

rozpočet na rok 2016
10. Informaci pana starosty D. Krejsy k předání a převzetí dokončené akce Doplnění sociálního zaří-

zení prodejny v Celném (čp. 45) ke dni 4. 1. 2016 
11. Informaci pana starosty D. Krejsy o zahájení projektu na provedení chodníku ve středu obce 

podél silnice č. II/311 s názvem „Zvyšování bezpečnosti pěší dopravy při silnici č. II/311 úseku 
centra obce Těchonín“

12. Informaci pana starosty D. Krejsy k provedené rozpočtové změně č. 5/2015 k 31. 12. 2015
13. Informaci pana starosty D. Krejsy o podání žádosti na dotaci pro opravy místních komunikací 

„Celné“ (Dolany) a „Motlák“ na Ministerstvo pro místní rozvoj z dotačního titulu č. 5 - Podpora 
obnovy a rozvoje venkova s názvem akce „Oprava místních komunikací Celné a Motlák v obci 
Těchonín“

14. Informaci pana starosty D. Krejsy o odpovědi Milana Chovance, ministra vnitra ČR, na nesou-
hlas s azylovým domem v Králíkách

15. Informaci zastupitele obce pana Martina Olšara o obecních zemědělských pozemcích dlouhodo-
bě zalesněných

16. Požadavek zastupitele obce pana Martina Olšara o zařazení výdaje pro výsadbu a ochranu lesního 
porostu do rozpočtu obce pro r. 2016

17. Připomínku zastupitele obce pana Václava Motyčky k možnosti opravy cesty k panu Kuschovi 
a k Votrubcovým 

18. Dotaz zastupitele pana Karla Vencla na stav oken u bytovek s odpovědí pana starosty o nutnosti 
výměny a momentálnímu stavu zadaných projektových dokumentací k zateplení bytových domů 
vč. výměn těchto výplní otvorů dle požadovaných tepelných parametrů

19. Dotaz zastupitele pana K. Vencla na plánovanou opravu parkovací plochy u celenského hřiště. 
Problematika již řešena na zasedání ZO dne 13. 5. 2015 vedeno pod usnesením č. 117/2015 
tohoto znění: „Pan K. Vencl podal návrh k nerealizování odvodnění odstavné plochy pod fotba-
lovým hřištěm v Celném, a tím i odvodnění části fotbalového hřiště vzešlý z debaty se zástupci 
TJ SOKOL Těchonín“ v diskusi k tomuto bodu vystoupili zastupitelé D. Krejsa, J. Chládek, V. 
Všetička, J. Junek, M. Olšar, J. Leicht, V. Motyčka a host zasedání pan Aleš Nepustil. 

20. Dotaz zastupitele pana K. Vencla k osvětlení budoucího chodníku plánované akce „Zvyšování 
bezpečnosti pěší dopravy při silnici č. II/311 úseku centra obce Těchonín“ s odpovědí pana sta-
rosty o teprve zahájeném jednání (v diskusi vystoupili zastupitelé J. Junek, D. Krejsa a host pan 
A. Nepustil)

21. Dotaz zastupitele pana K. Vencla na provádění hydroizolace tunelu mezi ŠJ a MŠ s odpovědí 
starosty o stavu rozpracované projektové dokumentace Ing. Barvínkem a provedeném průzkumu

22. Návrh zastupitele pana K. Vencla k opravě zábradlí podél řeky v úseku od mostu směrem k tkal-
covně společnosti Kűmpers Textil s.r.o.

23. Informaci zastupitele pana K. Vencla k opravě osvětlení u hřiště v Celném
24. Návrh zastupitele pana K. Vencla, aby došlo ke snížení rychlosti na 50 km/hod. v úseku Těcho-

nín – Celné (v diskusi o bezpečnosti na silnicích vystoupil host zasedání pan P. Kvaček)
25. Návrh zastupitele obce pana K. Vencla na umístění beden s posypovým materiálem (v diskusi 

vystoupili zastupitelé J. Leicht a J. Junek)
26. Dotaz zastupitele pana J. Leichta k možnosti odkupu vojenského ubytovacího zařízení čp. 177 

obcí s odpovědí pana starosty o vzájemné komunikaci s Ministerstvem obrany a řízení prodeje 
tohoto zařízení. 
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Zastupitelstvo zamítá:
27. Zapojení obce Těchonín do spolufinancování projektu Žijeme spolu, jehož vedoucím partnerem 

je Sdružení obcí Orlicko, a to:
a) na spolufinancování nákladů na přípravu žádosti o poskytnutí dotace v roce 2016 na projekt 

Žijeme spolu ve výši 2.191,– Kč 

b) v případě schválení dotace na spolufinancování realizace projektu ve výši 14.423,– Kč, 
splatného v rovnoměrných splátkách v letech 2017-2019. 

Zastupitelstvo schvaluje:
28. Program jednání mimořádného ZO

29. Prodej dřevní kulatiny a výběr odběratele dřevní kulatiny Optima Lanškroun s.r.o., z těžby lesní-
ho porostu oddělení č. 378 dílec B p.č. 267 v k.ú. Těchonín, na základě obecní směrnice k zadá-
vání veřejných zakázek malého rozsahu.

30. Prodejní ceny dřevní kulatiny z těžby lesního porostu oddělení č. 378 dílec B p.č. 267 v k.ú. Tě-
chonín občanům – tvrdé dřevo 900,– Kč/m3 a měkké dřevo 800,– Kč/m3 (ceny jsou uvedeny bez 
DHP a bez nákladů na dopravu). 

31. Návrh projektové dokumentace „Zvyšování bezpečnosti pěší dopravy při silnici č. II/311 v úseku 
centra obce Těchonín“ a změnu umístění chodníku oproti původní studii.

32. Smlouvu o zřízení věcného břemene služebnosti č. IE-12-2004510/VB/11 Těchonín – rekon-
strukce NN z TS 308 směr Stanovník.

Zastupitelstvo bere na vědomí:
33. Informace o průběhu realizace rekonstrukce komunikace II/311 v obci Těchonín – akce – „Zlep-

šení dostupnosti turistických aktivit oblasti masivu Sněžníku, aktivita Modernizace silnice II/312 
Mladkov – Jablonné nad Orlicí.“

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A Z N N X A N X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A Z N N X A N X

Usnesení ze zasedání ZO ze dne 27. 1. 2016

přítomno zastupitelů: 9/11 

od 18:45 hod. J. Chládek přítomen 10/11 
(omluven: V. Všetička)

přítomno občanů/hostů: 0/0

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

X A A A A A A A A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

X A A A A A A A A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

X A A A A A A A A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A A A A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A A A A A X
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Zastupitelstvo schvaluje:
34. Program jednání ZO

35. Záměr prodeje pozemků p.č. 24, 624/1 a 625/1 v k.ú. Těchonín

36. Záměr pronájmu p.č. 973/15 o výměře 522 m2 v k.ú. Těchonín

37. Roční účetní uzávěrku zřizované příspěvkové organizace ZÁKLADNÍ ŠKOLA A MATEŘSKÁ 
ŠKOLA TĚCHONÍN za rok 2015 a rozdělení kladného hospodářského výsledku za rok 2015

38. Smlouvu o zřízení věcného břemene – služebnosti č. IE-12-2005152/VB/1 Těchonín-rekonstruk-
ce NN mezi TS856 a TS900 se společností ČEZ Distribuce, a.s.

39. Žádost Pardubického kraje ze dne 11. 1. 2016 o bezúplatný převod pozemků pod stavbami silnic, 
vyjma p. č. 883/9 v k.ú. Celné, p. č. 888/4 v k.ú. Celné a p. č. 1156/8 v k.ú. Těchonín

40. Zrušení usnesení č. 27/2016

41. Zapojení obce Těchonín do spolufinancování projektu Žijeme spolu, jehož vedoucím partnerem 
je Sdružení obcí Orlicko, a to:

a) na spolufinancování nákladů na přípravu žádosti o poskytnutí dotace v roce 2016 na projekt 
Žijeme spolu ve výši 2.191,– Kč 

b) v případě schválení dotace na spolufinancování realizace projektu ve výši 14.423,– Kč, 
splatného v rovnoměrných splátkách v letech 2017-2019. 

Zastupitelstvo bere na vědomí:
42. Zprávu inventarizační komise
43. Návrh rozpočtu obce Těchonín na rok 2016
44. Zajištění dopravní obslužnosti obce Těchonín v roce 2016
45. Individuální dotace z rozpočtu obce Těchonín dle zákona č. 24/2015 Sb.
46. Informaci o kotlíkových dotacích
47. Informaci k obsazenosti nájemních bytů
48. Jednotlivé dotazy zastupitele obce pana K. Vencla k jednotlivým bodům Návrhu rozpočtu obce 

Usnesení ze zasedání ZO ze dne 17. 2. 2016

přítomno zastupitelů: 10/11 

od 18:35 hod. M. Olšar přítomen 10/11 
(omluveni: M. Olšar, V. Všetička)

přítomno občanů/hostů: 5/0

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A X A A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A A A A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A A A A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A A A A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A A A A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A A A A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A N A A N X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A Z Z N A A N X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A Z Z N A A N X
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Těchonín na rok 2016 zodpovězené starostou a místostarostou obce
49. Souhlasné stanovisko finančního výboru obce Těchonín k Návrhu rozpočtu obce Těchonín na 

rok 2016
50. Pochvalu paní Žofkové za příkladné vedení účetnictví obce Těchonín
51. Občan obce p. Prüher vznesl dotaz k zisku obce Těchonín z akcií ve společnosti VAK a.s. Jablon-

né nad Orlicí a odpověď starosty obce
52. Občan obce p. Prüher vznesl dotaz, zda bude realizovaná rekonstrukce komunikace na „Motlák“ 

a odpověď starosta obce a současném stavu akce
53. Občan obce p. Prüher vznesl dotaz, v jakém stavu je řešení stavu opěrné zdi na břehu řeky Tiché 

Orlice v Celném a odpověď místostarosty ke stavu řešení
54. Občan obce p. Prüher poděkoval za podporu důchodcům Těchonín
55. Zastupitel obce p. K. Vencl přednesl informaci k plánované akci názvem „Zvyšování bezpečnosti 

pěší dopravy při silnici č. II/311 úseku centra obce Těchonín“
56. Zastupitel obce p. M. Olšar podal informaci o nutnosti provedení kácení 3 ks buků v lesním po-

rostu č. 510/820
57. Zastupitel obce p. J. Chládek vznesl dotaz k lesnímu porostu „nad Banašákovými“ s odpovědí 

M. Olšara
58. Informaci p. K. Vencla ke stavu veřejného osvětlení a vyslovení jeho názoru k zamýšlenému 

novému úseku s veřejným osvětlením v souvislosti s připravovanou akcí názvem „Zvyšování 
bezpečnosti pěší dopravy při silnici č. II/311 úseku centra obce Těchonín“

Zastupitelstvo schvaluje:
59. Program jednání ZO

60. Rozpočet obce Těchonín pro rok 2016

61. Rozpočtový výhled obce Těchonín pro období roku 2017-2019

62. Nájemní smlouvu na pronájem pozemku p.č. 973/15 o výměře 522 m2 v k.ú. Těchonín paní Aleně 
Jandové trv. bytem čp. 3 Těchonín

63. Podání žádosti o dotace z dotačního programu Ministerstva zemědělství č. 16 – udržování a obno-
va kulturního dědictví venkova na restaurování kříže s ukřižovaným Kristem na parc. č. 1156/24 
v k.ú. Těchonín a kříže s ukřižovaným Kristem na parc. č. 1144/2 v k.ú. Těchonín.

64. Dodavatel restaurátorských prací na restaurování kříže s ukřižovaným Kristem na parc. č. 1156/24 
v k.ú Těchonín a kříže s ukřižovaným Kristem na parc. č. 1144/2 v k.ú. Těchonín – Hynek Bláha, 
IČO: 64216764 s nabídkovou cenou 178.250,– Kč.

Usnesení ze zasedání ZO ze dne 16. 3. 2016
přítomno zastupitelů: 10/11 

(omluvena: L. Kreuselová)
přítomno občanů/hostů: 6/0

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A X A A A A A A A

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A X A A A A A A A

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A X A A A A A A A

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A X A A A A A A A

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A X A A A A A A A

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A X A A A A A A A
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65. Přidělení bytu č. 2 v bytovém domě čp. 171 (2+1) žadateli – Liboru Chládkovi na základě tajného 
hlasování s výsledkem 10-0-0 (pro-proti-zdržel se)

66. Přidělení bytu č. 1 v bytovém domě čp. 179 (2+1) žadateli – Lence Markové na základě tajného 
hlasování s výsledkem 10-0-0 (pro-proti-zdržel se)

67. Přidělení bytu č. 1 v bytovém domě čp. 178 (2+1) žadateli – Jindře Šverákové na základě tajného 
hlasování s výsledkem 9-1-0 (pro-proti-zdržel se)

68. Udělení souhlasu pro zastupitele obce Martina Olšara k provedení žádosti a dalších úkonů ve-
doucích ke změně kultury pozemku parc. č. 189/2 (trvalý travní porost) a 191 (orná půda) v k.ú. 
Celné na kulturu lesní pozemek

Zastupitelstvo bere na vědomí:
69. Zprávu předsedy kontrolního výboru ZO Těchonín
70. Zprávu velitele SDH Těchonín
71. Informaci o stavu bezúplatného převodu pozemků ve vlastnictví obce při silnici č. II/311 na 

Pardubický kraj
72. Informaci o odpovědi z oddělení dopravní obslužnosti Pardubického kraje na žádost k úpravě 

autobusového jízdního řádu
73. Dotaz zastupitele obce p. Karla Vencla k rozsahu provádění restaurátorských prací u kříže s ukři-

žovaným Kristem na parc. č. 1156/24 v k.ú Těchonín a kříže s ukřižovaným Kristem na parc. č. 
1144/2 v k.ú. Těchonín v případě neschválení dotace. A jaký je rozsah zamýšlených restaurátor-
ských prací.

74. Odpověď starosty obce k dotazu č. USN 73 – v takovém případě bude proveden pouze přesun 
kříže s ukřižovaným Kristem na parc. č. 1156/24 v k.ú. Těchonín na parc. 967/2 v k.ú. Těchonín. 
Dále byl popsán rozsah restaurátorských prací dle předloženého restaurátorského záměru.

75. Informaci zastupitele obce p. Martina Olšara ke stavu těžby v obecních lesích a o chystané opravě 
lesní cesty po provedené těžbě

76. Informaci zastupitele obce p. Martina Olšara ke změně kultury pozemku parc. č. 189/2 (trvalý 
travní porost) a 191 (orná půda) v k.ú. Celné na kulturu lesní pozemek

77. Dotaz zastupitele obce p. Karla Vencla ke stavu prodeje palivového dřeva občanů a odpověď 
zastupitele obce p. Martina Olšara, že se nepřihlásil ani jeden občan.

78. Informaci zastupitele obce p. Karla Vencla k možnosti zvážení použití zahradní chatky od místní 
MŠ pro účely plochy pod místní ZŠ

79. Odpověď starosty obce k dotazu č. USN 78 – Forma provedení zamýšleného přístřešku na ploše 
pod místní ZŠ bude před realizací zvážena.

80. Informaci zastupitele obce p. Karla Vencla ke stavu autobusových zastávek v obci Těchonín
81. Informaci zastupitele obce p. Karla Vencla ke stavu poštovních schránek a domovních zvonků na 

obecních domech a odpověď starosty obce – bude opraveno v souvislosti se zateplením budov
82. Zastupitel obce p. Vlastimil Všetička informoval o termínu konání oslav 70. výročí založení SDH 

Těchonín – 25. 6. 2016
83. Informaci zastupitele obce p. Karla Vencla ke stavu hasičské stříkačky Flader
84. Informaci zastupitele obce p. Karla Vencla k TL
85. Žádost občana obce p. Prühera o dodání štěrku na úpravu komunikace v části Celné
86. Informaci občana obce p. Prühera ke zhoršujícímu se stavu komunikace od kostela k místní MŠ

Vážení občané, Ti z Vás, kteří máte zájem o získání bližších informací k jednotlivým bodům 
usnesení, navštivte veřejná jednání zastupitelstva obce, nebo se s Vaším dotazem neváhejte obrátit 
v úředních hodinách na Obecní úřad v Těchoníně. Na Vaše dotazy Vám rádi odpovíme.

starosta a místostarosta obce Těchonín
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Historie školní výuky v naší obci do roku 1938

 Ačkoli se náš národ může pyšnit od 17. století světoznámým učitelem národů J. A. Komenským, 
měla ještě dlouhá léta většina dětí přístup k základnímu vzdělání nemožný. Až v roce 1774 osvíce-
necká panovnice Marie Terezie stanovila povinnou školní docházku od šesti do dvanácti let a rovněž 
uzákonila Všeobecný školní řád. Téměř v každé vesnici pak vznikla triviální škola, což znamená, že 
se zde vyučovalo čtení, psaní a počítání (k tomu náboženství a některé praktické činnosti). Potíž byla 
v tom, že finanční a materiální stránku zajišťovali po 42 týdnů výuky v roce rodiče, nedodržovala se 
školní docházka (děti pomáhaly při práci) a zpočátku také nebyli kvalifikovaní učitelé (učili např. vo-
jenští vysloužilci, řemeslníci – tedy ti, co trochu uměli počítat, číst a psát). Škola stála většinou blízko 
fary a v jedné třídě se učilo třeba i sto dětí.
 V Těchoníně se začalo s výukou v roce 1787, a to v chalupě čp. 2 (pan Z. Kadečka), v pohraničí 
s většinou německých obyvatel samozřejmě německy. Jak udává ve svých Dějinách Celného pan 
Josef Jentschke, celenské děti chodily do školy ve stavení 
čp. 55 (stálo u řeky za Rázkovými). V roce 1869 byl schvá-
len nový Říšský školní zákon, podle nějž se stala povinnou 
osmiletá školní docházka. Stará celenská škola (čp. 86 – pí. 
Štěpánková) byla postavena v roce 1877 a nad vchodový-
mi dveřmi visela mramorová deska s nápisem:,Naše nej-
vyšší paní hraběnka Terezie von Nimptsch nám postavila 
tuto školu z opravdové lásky.“ Terezie Marcolini, provdaná 
Nimptschová, se stala hraběnkou v Kyšperku roku 1828. 
Kolem roku 1890 získala obec Celné dvoutřídní školu (čp.99), protože jednotřídka už prostorově 
nevyhovovala. V Těchoníně byla na místě starého panského dvora postavena nová obecná škola (čp. 
4) v roce 1878. V zápiscích Antonína Špinlera je zaznamenáno, že v roce 1887 bylo v Celném 135 
školáků a v Těchoníně 217! Pro zajímavost dodávám, že v roce 1880 měl Těchonín 1087 obyvatel, 
Celné 763 a Stanovník 99. V Těchoníně i Celném se vyučovalo německy.
 Zajímavá je historie vzniku české menšinové školy v naší obci. Ta totiž nevznikla na žádost 
českých rodičů, ale vlastně z rozporů mezi Němci samými. Při obsazování místa řídícího učitele 
na německé škole v roce 1903 se o toto místo ucházel v obci dlouho působící učitel Svoboda, Čech 
z Kyšperka. Byl mezi občany tak oblíbený, že si ho většina za řídícího učitele přála. Místní školní 
rada a představenstvo (prý ovlivněné králickými Němci) se proti tomu postavily s poukazováním na 
jeho český původ. Ustanovily řídícím učitelem Franze Wundera z Bärnwaldu – dnes Neratov, čímž 
urychlily vznik české školy. Učitel Svoboda ovlivnil kyšperský odbor Národní jednoty severočeské, 
který na jeho radu zakoupil budovu pro českou školu (čp. 58 – Černohousovi) od Antona Stepanka. 
Otevření školy proběhlo dne 14. září 1904 po příchodu telegrafické zprávy, že Zemská školní rada 
zřízení školy v Těchoníně povoluje. Pro českou menšinu byla práce správců školy velikým přínosem 
nejen proto, že se děti vzdělávaly v rodném jazyce, ale po stránce kulturní vůbec a také v oblasti so-
ciální.
 Od tohoto roku existovaly tedy v Těchoníně dvě školy, německá a česká. Mezi dětmi německými 
a českými velké spory neprobíhaly, jen slovní škádlení. Dovedly si společně hrát a někdy i společně 
pracovat. Mluvily německy i česky a rozuměly si dobře. Chudí lidé národnostní záští netrpěli, měli 
plno starostí o živobytí. Přesto třetí správce české školy Alois Píša, který působil v Těchoníně od 
roku 1908 do roku 1919, musel řešit udání z německé strany a dokonce pomáhat českým rodičům 
při soudním sporu, vyvolaném učitelem Pausewangem. V knize Antonína Špinlera Lidé od Orlice I. 

Z historie Těchonína
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o tomto obětavém českém učiteli najdete povídku Zapadlý vlastenec. Zmíněný správce založil ovoc-
nou a lesní školku, školní zkušební pole, letní tělocvičnu a knihovnu. V době prázdnin uspořádal pro 
děti dva čtyřdenní výlety do Prahy, hrazené Národní jednotou severočeskou (NJS). Protože byl půl 
roku po všeobecné mobilizaci osvobozen od vojenských povinností, prožil v naší obci i události ko-
lem vyhlášení samostatnosti ČSR a aktivně se do nich zapojil. 
 V roce 1918 vzniklo české ministerstvo školství, církev ztratila vliv na vzdělávání (kromě výuky 
náboženství), české školy se zřizovaly i v pohraničí a učitelky byly zrovnoprávněny s učiteli.
 V říjnu roku 1919 přijal místo správce české obecné školy nový učitel Eduard Jakš a působil 
zde do roku 1934. S jeho jménem je spjata bohatá činnost školy i české menšiny v obci. Protože do 

české školy bylo zapsáno 57 dětí, tří-
da v budově školy naprosto nemohla 
stačit. Komise vedená okresním hejt-
manem rozhodla, že pro českou ško-
lu bude zabrána jedna třída a kabinet 
v německé trojtřídní škole (čp. 4). 
K přesídlení došlo až v lednu 1920 
za četnické asistence. Obavy komi-
se o klidné soužití učitelů a žáků se 
projevily jako bezpodstatná výmlu-
va členů - zástupců německé strany. 
Svůj podíl na tom měl snášenlivý 
Eduard Jakš. Bývalá školní budo-

va byla ponechána správci jako byt, třída se stala spolkovou místností české menšiny. Nový učitel 
pozvedl české děti a vůbec celou českou menšinu především po stránce kulturní. S dětmi pořádal 
vlastivědné vycházky a výlety (zápisky paní Emilie Kristkové – Adlerové použil A.Špinler v povídce 
Cestovatelka), oslavoval hodnotnými programy oficiální výročí, ale i významné události našich dějin, 
výročí našich spisovatelů a hudebních skladatelů. Žáci uměli zazpívat i čtyřhlasé skladby. Vedl také 
pěvecký sbor starších, pořádal akademie se zpěvy, přednesem, cvičením a tanci v krojích (roku 1931 
žákyně předvedly i Českou besedu). V roce 1931 sehrál kroužek české menšiny první české divadlo, 
Šamberkovo Jedenácté přikázání, a téhož roku operetu Prodaná láska od Provazníka a Hašlera. Edu-
ard Jakš byl po patnáctiletém působení přeložen do Mladkova a na jeho místo byl jmenován Miloš 
Taraška. Ten pro školu zřídil za podpory NJS loutkové divadlo a sehrál s dětmi mnoho divadelních 
her. Tento učitel byl na jaře roku 1938 přeložen a posledním správcem české školy do jejího zrušení 
po příchodu německých vojsk do Těchonína 10. října 1938 byl Jan Zicha.
 Pokud jde o školství, musím ještě dodat, že v Těchoníně byla dne 17. 3. 1928 otevřena také 
mateřská škola pro české děti v čp. 58. Téhož roku měla být otevřena expozitura těchonínské veřejné 
obecné školy v Celném, ale nepodařilo se.zakoupit budovu. České děti z Celného mohly docházet do 
české školky i školy do Těchonína (paní A. Felgrová vzpomíná, jak pětiletá šlapala sama tam a zpět 
do školky).
 I němečtí učitelé pořádali s dětmi besídky, dětské slavnosti, hlavně s tělocvičným spolkem Turn-
verein. V Celném byl také bohatý kulturní život, vedený především Německým kulturním spolkem. 
Ten sehrál mnoho divadelních představení a operet v hostinci naproti škole. Však také dlouhá léta 
besídky s dětmi i divadla s dospělými nacvičoval učitel a později ředitel Emil Nickl. 
 Od roku 1904 měly tedy v naší obci české děti možnost vzdělávat se v rodném jazyce. Tu ztratily 
dne 10. října 1938. Závěrem musím napsat, že učitelé v tomto období vzdělávali nejen své žáky, ale 
byli i šiřiteli osvěty a kultury mezi dospělými, někdy i pomocníky v otázkách sociálních. Čeští učitelé 
v pohraničí navíc byli šiřiteli vlastenectví a lásky k rodnému jazyku.

Ivanka Špinlerová
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Fotbal Těchonín (www.fotbal-techonin.net)
 Rok 2016 začal pro těchonínské fotbalisty 
zimní přípravou. Její začátek jsme měli naplánován 
na poslední lednový víkend. Tato příprava měla 
probíhat výhradně v domácích podmínkách na 
hřišti v Celném. To se i naplnilo a všechny tréninky 
se tam i uskutečnily. Do této přípravy nám fotba-
lový svaz naplánoval i první kolo okresního pohá-
ru, které jsme odehráli stejně jako loni s mužstvem 
Boříkovic. V novém pohárovém ročníku jsme 
našemu soupeři oplatili porážku z minulého roku, 
a i když se náš tým k tomuto utkání sešel pouze s 10 
lidmi do pole, zvítězili jsme brankou Jardy Kovan-
dy a postoupili tak do druhého kola. 
 Již necelých 14 dní od zápasu jsme se sešli na soustředění v Mladkově – Petrovičkách. Z tohoto 
dočasného exilu jsme vyráželi za tréninkovými jednotkami jak na hřiště do Těchonína, tak i do místní 
tělocvičny. Závěrečným bodem této přípravy bylo sehrání přátelského utkání s celkem třetí třídy 
Kláštercem nad Orlicí. I v druhém zápase zimy jsme dokázali soupeře porazit, a to 3:1. 
 Na 12. března bylo naplánované 2. kolo poháru, ve kterém jsme se utkali s celkem, s nímž se 
v jarním pokračování soutěže již neutkáme z důvodu předehrávky, a to celkem Sopotnice. V utkání 
plném zvratů se musely nakonec kopat pokutové kopy, když utkání v základní hrací době skončilo 
smírně 4:4. Naše branky vstřelili Michal Hynek 2 a Robert Kroczak se také trefil dvakrát. V penaltách 
byli šťastnější hosté, a tak do dalšího kola postoupili na náš úkor. 
 Z důvodu několika zranění se také naše vedení snaží přivést nějaké nové tváře do našeho týmu. 
První oficiální zimní posilou se stal brankář Kuba Riesner. O dalších se teprve jedná a doufáme, že 
dopadnou pro náš celek kladně. Zároven věříme, že se zranění hráči stihnou doléčit co nejdříve. Jarní 
sezona začíná zápasem v Dolní Dobrouči 3. dubna s tamním mužstvem. Tímto zveme i všechny naše 
příznivce, aby našemu týmu jezdili fandit i na venkovní zápasy. 

Roman Filip

HC Těchonín (www.hctechonin.cz)
 Na hokejisty Těchonína čeká po-
slední část letošní hokejové sezóny. Po 
nevydařeném začátku v první části spa-
dl tým do 4. ligy Holba LHL ligy. 
 Od začátku roku měl HC Těcho-
nín problém se sestavou a velkou ma-
rodkou. Letošní sezóna je tím pádem 
zatím ta nejhorší od začátku působení 
v Lanškrounské hokejové lize. V první části odehráli hráči v 1. lize celkem 13 zápasů s bilancí 1 
výhry, 2 remíz a 10 proher. Skončili v 1. lize poslední a systém LHL ligy je poslal až do 4. ligy po-
jmenované jako Holba Speciál. (Jak je pravidlem, LHL liga se v druhé části rozdělí na 6 lig a každá 
je pojmenovaná po různých druzích piv z Pivovaru HOLBA, který ligu sponzoruje.) 
 V druhé části se tým Těchonína ustálil a začalo se dařit. Vrátili se hráči, kteří byli zranění. Tě-
chonínu by se mohlo povést vyhrát 4. ligu a tím se v příštím roce posunout na lepší pozici v tabulce 

Spolky v obci
Rozpis utkání

datum utkání čas
3. 4. D.Dobrouč - Těchonín 16:00
9. 4. Těchonín - Tatenice 16:00

17. 4. Brandýs n. O.- Těchonín 16:00
23. 4. Těchonín - Žichlínek 16:00
1. 5. Němčice - Těchonín 16:00
7. 5. Těchonín -Kerhartice 16:00

14. 5. Boříkovice - Těchonín 16:00
21. 5. Těchonín - Č. Voda 16:00
28. 5. Rudoltice - Těchonín 16:00
4. 6. Těchonín - Žamberk B 16:00

11. 6. Mistrovice - Těchonín 16:00
18. 6. Těchonín - Rybník 16:00

tým zápasy výhry remízy prohry skóre body
Těchonín 5 3 1 1 21:17 7
Rafani Dolní Č 6 3 1 2 26:20 7
Lazy Neckers 6 2 2 2 22:28 6
HC Qanto Bystřec 5 2 1 2 13:16 5
AHK Jedlí 5 2 1 2 16:14 5
Bobři Lanškroun 4 2 0 2 15:12 4
Lev Banín 5 1 0 4 15:21 2
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LHL ligy. Do uzávěrky Těchonínských listů hokejisté odehráli zápasy s Lazy Neckers (prohráli 5:8), 
s Rafany (vyhráli 5:3), s Jedlí (remízovali 2:2), se Lvem Banín (vyhráli 4:2) a s Qanto Bystřec (vy-
hráli 5:2). Na hráče tedy čeká už jen poslední zápas s Bobry Lanškroun 25. 3. , kde vítězství v zápase 
znamená i vítezství ve 4.lize. Hráči se chtějí samozřejmě rozloučit se sezonou co nejlépe a poděkovat 
tak fanouškům, kteří tým pravidelně jezdí podporovat. 
 Více informací o týmu HC Těchonín naleznete na stránkách www.hctechonin.cz a nebo na face-
booku HC Těchonín. 

Michal Ordoš

SPV Těchonín
 V sobotu 19. 3. 2016 proběhla v penzionu Otmarka výroční schůze SPV, kde jsme zhodnotili rok 
2015 a schválili si plán činnosti na rok letošní. Nebudu se rozepisovat o všem, vypíchnu jen několik 
akcí. Až to počasí dovolí, chtěli bychom zorganizovat brigádu a připravit areál pod školou ke spor-
tování. Pevně věříme, že budete opět využívat tenisového či volejbalového kurtu nebo asfaltového 
hřiště. 
 Největší naší akcí v letošním roce bude opět časovka horských kol, která by se měla uskutečnit 
v pátek 15. 7. 2016. Hned o den později proběhne pouťový tenisový turnaj. Uskuteční se i dlouhodo-
bý tenisový turnaj. Více se o něm dozvíte na zadní obálce těchto TL. V plánu máme uspořádat výlet na 
kolech, v zimním období na lyžích. Více se o naší činnosti dozvíte v nástěnce u kostela, kde budeme 
zveřejnovat termíny na nejbližší akce.

Za SPV Radim Trejtnar

Sbor dobrovolných hasičů Těchonín (www.hasici-techonin.cz)
 V předešlém čísle TL jsem se zmínil, že proběhne každoroční VVH našeho sboru, která se usku-
tečnila 19. 12. 2015 v penzionu Otmarka. Navštívili jí členové sboru SDH Studené, starosta obce Tě-
chonín Daniel Krejsa, sponzor SDH pan Aleš Nepustil a pan Jiří Bartoníček (člen VV OSH, starosta 
okrsku č.24, starosta SDH Heřmanice). Na úvod si pro nás připravili kulturní program naši mladí 
hasiči.
 Při této příležitosti byly uděleny stužky za věrnost sboru – Bohuslavu Budišovi 60 let a Petru Va-
šatovi 10 let. Čestné uznání za práci s dětmi – Michalu Budišovi, Romanu Koubovi, Janě Trojanové 
a Lence Duškové. Další čestná uznání za práci okolo sboru byla udělena – Petru Duškovi, Vlastimilu 
Všetičkovi, Haně Všetičkové, Andreji Lukáčovi, Janě Liebichové a Květoslavě Wančové. Na závěr 
schůze byla předána medaile za příkladnou práci panu Ladislavu Liebichovi.

 Na VVH jsme si pro vás schválili tyto kulturní akce, které se uskuteční během tohoto roku. Vý-
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pomoc na masopustu a Hasičský ples, tyto dvě akce už proběhly. Všem děkuji, kdo se na těchto dvou 
akcích podílel. Dále nás čekají Čarodějnice (30. 4. ), Dětský den (3. 6. ), Loučení s prázdninami, Letní 
kino a výpomoc na Pouťovém koláči. Nejdůležitější akcí tohoto roku budou oslavy našeho sboru – 70 
let, které se uskuteční 25. června, na něž se už pomalu, ale jistě začínáme připravovat.
 Další činností, kterou se bude náš sbor zabývat v letošním roce, budou brigády okolo hasičské 
zbrojnice a úklid v ní, údržba výstroje a výzbroje, účast na okrskové soutěži, námětová cvičení a ško-
lení hasičů.
 Ještě něco málo se zmíním o našem sboru dobrovolných hasičů. Členská základna v letošním 
roce 2016 má 59 členů, z toho 24 mužů, 15 žen a 20 dětí. Zásahová jednotka zůstala beze změn – 
Vlastimil Všetička, Petr Dušek, Lukáš Vaníček, Andrej Lukáč, Kamil Kalousek, Libor Chládek, Ro-
man Kouba, Petr Vašata a Milan Kalous. Stejně jako náš výbor SDH, který se skládá z 9 členů – Vlas-
timil Všetička, Petr Dušek, Hana Všetičková, Karel Vencl, Lucie Vaníčková, Michal Budiš, Ladislav 
Liebich, Žaneta Budišová a Lenka Dušková.
 O všech našich akcích, brigádách, schůzích a soutěžích budete opět informováni prostřednictvím 
TL, místním rozhlasem a našimi webovými stránkami, na které budeme průběžně ukládat fotografie 
z těchto akcí.

Vlastimil Všetička – starosta SDH Těchonín

Český rybářský svaz - místní organizace Těchonín

Dnešní pojednání začnu poněkud 
smutnou zprávou, neboť dne 13. 1. 2016 
nás po dlouhém a nerovném souboji 
s těžkou nemocí navždy opustil 
náš kamarád a můj otec 
Josef Sedláček st. 
ve věku nedožitých 60 let. 

Čest jeho památce.

 Následující řádky budou patřit poněkud veselejším informacím. Dne 20. 2. 2016 pořádala naše 
organizace Rybářský večírek v restauraci Otmarka. Dle ohlasů lze říci, že to byla akce vyvedená. Bo-
hatá tombola odměnila šťastlivce, lahodné pochutiny z kuchyně paní Fikejzové utěšily mlsné jazýčky 
hostů a hudební produkce provedla večer nejednoho tanečníka. 
 Asi nejpodstatnější událostí uplynulého období byla výroční členská schůze MO ČRS Těchonín, 
která se uskutečnila dne 13. 2. 2016 v příjemném prostředí restaurace Otmarka v Těchoníně. Na této 
schůzi se, jak již tomu každoročně bývá, bilancovala uplynulá rybářská sezona. S touto rekapitulací 
bych Vás na tomto místě rád seznámil.
 Rybáři naší organizace odpracovali v uplynulém roce v rámci brigádnické činnosti celkem 369 
hod. Jednalo se zejména o činnost spojenou s údržbou Těchonínského potoka, Tiché Orlice, rybníčku 
na Těchonínském potoce a Rybárny. 
 Pojďme k loveckým úspěchům. Na rybárně bylo uloveno na 30 vydaných povolenek 83 ks 
kapra obecného o hmotnosti 263,76 kg, 1 ks úhoře říčního o hmotnosti 0,50 kg, 1 ks amura bílého 
o hmotnosti 5,20 kg. Tj. celkem 85 ks ryb při hmotnosti 269,46 kg. Nejlepším lovcem se stal Fogl 
Petr s úlovkem 11 ks o hmotnosti 41 kg, druhý byl Míra Hubálek s 10 ks o hmotnosti 30,96 kg a třetí 
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se umístil Kopecký David s 6 ks o hmotnosti 18,70 kg. Největší ulovenou rybu si připsal Fogl Petr 
a jednalo se o kapra obecného 65 cm o hmotnosti 5,40 kg. 
 Co se týče vod mimopstruhových, pak na tyto revíry bylo vydáno 16 povolenek, na které bylo 
celkem uloveno 126 ks ryb při hmotnosti 236,96 kg. Konkrétně se jednalo o tyto druhy ryb – 60 ks 
kapra obecného o hmotnosti 177,73 kg, 8 ks lína obecného o hmotnosti 1,83 kg, 3 ks cejna velkého 
o hmotnosti 2 kg, 11 ks okouna říčního o hmotnosti 1,30 kg, 8 ks štiky obecné o hmotnosti 21,60 kg, 
6 ks candáta obecného o hmotnosti 11,75 kg, 7 ks úhoře říčního o hmotnosti 3,80 kg, 7 ks pstruha 
obecného o hmotnosti 3 kg, 14 ks pstruha duhového o hmotnosti 5,45 kg, 1 ks amura bílého o hmot-
nosti 7 kg a 1 ks karase obecného o hmotnosti 1,50 kg. Nejlepším lovcem se stal se 42 ks ulovených 
ryb při jejich celkové hmotnosti 104,40 kg Milan Kudrnáč, druhým v pořadí byl Mirek Lyčka s 11 ks 
o hmotnosti 35,95 kg a třetí se umístil Kopecký David s úlovkem 10 ks při hmotnosti 29,19 kg. Nej-
větší rybu pak ulovil Milan Kudrnáč a jednalo se o kapra obecného o velikosti 68 cm a o hmotnosti 
7,20 kg.
 Další část ulovkového vyhodnocení se bude týkat vod pstruhových. Zde bylo vydáno 18 povo-
lenek, kdy na ně bylo uloveno 524 ks ryb při jejich celkové hmotnosti 207,74 kg. Jednalo se o tyto 
úlovky jednotlivých druhů ryb - 1 ks kapra obecného o hmotnosti 4,5 kg, 9 ks okouna říčního o hmot-
nosti 1,8 kg, 1 ks štiky obecné o hmotnosti 1,2 kg, 34 ks pstruha obecného o hmotnosti 13,11 kg, 369 
ks pstruha duhového o hmotnosti 144,94 kg, 110 ks sivena amerického o hmotnosti 42,19 kg. K re-
kapitulaci patří i údaj, který se týká revíru, na kterém hospodaří naše organizace, tedy revíru 453 104. 
Zde bylo uloveno 13 ks pstruha obecného o hmotnosti 5,96 kg, 335 ks pstruha duhového o hmotnosti 
132,99 kg a 90 ks sivena amerického o hmotnosti 35,39 kg, což je celkem 438 ks při hmotnosti 174,34 
kg. Nejúspěšnějším lovcem se stal Sedláček Josef ml., který ulovil 63 ks o hmotnosti 25,40 kg, druhý 
se umístil Polzer Václav s úlovkem 56 ks o hmotnosti 19,50 kg, na třetím místě se umístil Filip Radek 
se 44 ks o hmotnosti 17 kg. Největšího pstruha ulovil Polzer Václav, kdy se jednalo o pstruha duho-
vého 40 cm o hmotnosti 1 kg. 
 Jak jste si mohli přečíst výše, úspěšnost lovu na našem revíru 453 104 je vysoká, a to zde nejsou 
zahrnuty úlovky obsažené v povolenkách vydaných mimo naši organizaci. I z tohoto důvodu bylo 
rozhodnuto o navýšení počtu 
členů rybářské stráže ze stávají-
cích 3 členů na členů 5. Doufej-
me, že nám to pomůže k udržení 
nastavených standardů a kvalitě 
lovu na našich vodách.
 Výroční členská schůze 
ocenila i nejlepšího reprezen-
tanta z řad dětí našeho rybář-
ského kroužku, kterým se stal 
Vojta Žofka. Děkujeme mu za 
skvělou reprezentaci naší orga-
nizace, neboť svým rybářským 
umem na různých rybářských 
kláních dosahoval skvělých vý-
sledků. Jen tak dál. Rybářský 
kroužek bude probíhat v nasta-
veném měřítku i v tomto roce, kdy v této době již probíhá každoroční úvodní teoretická příprava dětí 
v prostorách Základní školy v Těchoníně. Jakmile to však počasí dovolí, budou teoretická příprava 
a vzdělávání doplněny o praktická cvičení a návštěvy vodní plochy na Rybárně. Pokud by někdo 
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z rodičů projevil zájem o zapojení svého potomka do řad dětí v našem rybářském kroužku, neváhejte 
nás kontaktovat. Budeme rádi.
 V dalších vydáních TL Vás budeme opět informovat o naší činnosti. Dovolte mi, abych Vám na 
konci svého pojednání popřál slunečné jarní měsíce a rybářům vstup do nové sezony pravou nohou. 
Petrův zdar. 

Za MO ČRS Těchonín Josef Sedláček (foto: Josef Sedláček)

Těchonínský spolek turistů (www.toulanikolemorlice.cz)
 K pořádání pochodu Toulání kolem Orlice jsme se rozhodli víceméně jen kvůli přání mého otce 
Emila Trojana, který pochodu Toulání kolem Orlice věnoval mnohé a který znovuzrození pochodu 
moc fandil - i když našemu nadšení opravdu uvěřil až s příchodem prvního účastníka znovuzrozeného 
pochodu v roce 2011. Bohužel tradice těchonínských pochodů - 15 pochodů za staré éry a 5 ročníků 
znovuzrozeného pochodu v poslednich letech - bude v roce 2016 „opět“ přerušena - i když díky 
loňskému, počtem účastníků nejúspěšnějšímu ročníku všech dob, mi toto rozhodnutí hodně zhořklo. 
Organizování takové akce opravdu potřebuje hodně času (každý rok padne i několik dnů dovolené) 
a v tak malém počtu lidí to opravdu nebyl vždy lehký úkol a stálo to mnoho sil a nervů. 
 I letos se ale „pochod“ v odlehčené verzi uskuteční - dne 4. 6. 2016 se sejdou organizátoři pocho-
du, kteří byli o túru v minulých letech ošizeni díky nutnosti pořadatelství, a konečně půjdou pochod 
- vezmou rodiny, kamarády i známé a projdou si trasu pochodu konečně i oni. 

Jiří Trojan

Stolní tenis (www.pinec.info)
 Těsně před uzávěrkou jarních TL nám skončila sezona 2015/2016. V Regionálním přeboru 4 
jsme skončili na krásném třetím místě a potvrdili tak umístění z minulých sezon. Soutěž je každým 
rokem vyrovnanější, a proto si hodně ceníme skutečnosti, že se stále dokážeme pohybovat na před-
ních místech tabulky. 
 Za mužstvo Těchonína v tomto soutěžním ročníku nastupovali: Kosek Miroslav, Leicht Jan, 
Marek Jan, Špaček Miroslav, Motyčka Václav, Trejtnar Radim a Dostálek Vojtěch.

Tabulka soutěže po 21. kole - Regionální přebor 4
Pořadí Tým utkání výhry remízy prohry body

1 TJ Sokol Líšnice B 22 18 1 3 248:148 59
2 TJ Sokol Dolní Dobrouč A 22 15 4 3 249:147 56
3 TJ Sokol Těchonín A 22 15 1 6 226:170 53
4 TTC Sedlec C 22 11 3 8 211:185 47
5 TJ Sokol Žamberk D 22 10 5 7 200:196 47
6 TJ Sokol Tatenice B 22 10 5 7 208:187 47
7 SK Ledříček Bartošovice A 22 7 3 12 181:215 39
8 Orel Vysoké Mýto "B" 22 7 2 13 170:225 38
9 TJ Sokol Horní Heřmanice A 22 6 3 13 172:224 37

10 TJ Sokol Sudslava D 22 5 4 13 187:209 36
11 Sportovní KlubDžbánov A 22 5 3 14 158:238 35
12 TJ Sokol Mistrovice D 22 5 2 15 165:231 34

 
 Teď si od stolního tenisu na pár měsíců odpočineme a na podzim se s chutí vrhneme do nové 
sezony.

Radim Trejtnar
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Znaky měst okresu Ústí nad Orlicí
 V dnešním jarním vydání Těchonínských listů Vám bude představen znak města Lanškroun. 
Město Lanškroun. dalo souhlas s použitím znaku v našem čtvrtletníku Těchonínské listy.

Znak města Lanškroun Popis znaku:
Z období renesance, z roku 1561 se dochovalo stříbrné pečetidlo, 
které se nachází ve stálé expozici Městského muzea Lanškroun. 
V pečetním poli se nachází koruna s listovými výběžky.
Vedle koruny listové se setkáváme ve znaku města Lanškroun také 
s korunou liliovou, která je uváděna na pečetích z let 1401 – 1402, 
shledáváme ji na purkmistrovské skříni z roku 1675. Znak města 
Lanškroun je doložen historickými materiály. Současný znak města 
Lanškroun je následující: Na červeném (někdy též červeně damaško-
vém) španělském štítě zlatá listová (někdy též liliová) koruna s dra-
hokamy a červeným vyložením uvnitř. 

 Východočeské město Lanškroun leží v podhůří Orlických hor, na pomezí Čech a Moravy na 
horním toku řeky Moravské Sázavy. Název Lanškroun pochází z německého „Koruna země“, proto 
i královská koruna ve znaku města. Město má zajímavou a bohatou historii. Vzniklo pravděpodobně 
v 2. polovině 13. století v souvislosti s kolonizací, kterou za vlády českého krále Přemysla Otakara II. 
prováděli páni z Drnholce. Stalo se centrem lanškrounsko-lanšperského panství. První písemná zmín-
ka o městě pochází z roku 1285, kdy jej od krále Václava II. spolu s celým panstvím přejímal jeho 
nevlastní otec Záviš z Falkenštejna. V roce 1304 získal Lanškrounsko Zbraslavský klášter. Později 
přešlo panství do majetku litomyšlského biskupství. Biskup Petr Jelito zde založil v roce 1371 klášter 
řeholních kanovníků sv. Augustina. Po husitských válkách byl Lanškroun v držení Kostků z Postupic. 
Od roku 1507 vládli městu Pernštejnové, dalšími majiteli byli Hrzánové z Harasova a po Bílé hoře 
Lichtenštejnové. Do historie města výrazně zasáhla i třicetiletá válka. Přicházeli sem noví němečtí 
osadníci, kteří si prosadili německou správu. V roce 1789 byl Lanškroun vyhlášen ochranným mu-
nicipálním městem. V polovině 19. století se stal sídlem okresního hejtmanství a okresního soudu. 
Postupně docházelo k jeho hospodářskému a kulturnímu rozmachu.
 Město Lanškroun má nádherné historické památky, mezi které patří především radnice, dům 
Piano, kostel sv. Václava, zámek, krčma. 
 Honosná renesanční radnice byla vystavěna v letech 1581 - 1582 Vratislavem z Pernštejna. 
Stojí uprostřed rozlehlého čtvercového náměstí, které se pyšní jménem Jana Marka Marci, nejvý-
znamnějšího lanškrounského rodáka. Narodil se v roce 1595, působil jako rektor Karlovy univerzity 
v Praze a je považován za zakladatele spektroskopie. Stavba radnice je zdobena dvěma cennými 
kamennými portály s erby majitelů panství a městským znakem. Charakteristickým prvkem archi-
tektury jsou psaníčková sgrafita na omítce. Radnice byla v průběhu staletí několikrát přestavována. 
K severní straně radnice byla později přistavěna klasicistní strážnice ostrostřelců. Při přestavbě celé 
budovy byly sneseny dvě souběžné sedlové střechy s renesančními štíty a nahrazeny sedlovou stře-
chou s jedním štítem. Při rekonstrukci v 90. letech 20. století došlo k návratu k renesanční podobě. 
 Malebný dům Piano stojí v místě horní městské brány. Patro je vysazeno na pěti kamenných 
volutových krakorcích, esovitě vykrojených. Mezi krakorci jsou ploché klenby. Původně renesanční 
budova byla barokně upravena po roce 1750.
 Kostel sv.Václava - první písemná zmínka pochází z roku 1350. V roce 1377 byl kostel svěřen 
řeholním kanovníkům sv. Augustina. Ti z důvodu záplav a vlhka ke kostelu přenesli v roce 1393 
klášter, který stával za hradbami v místech kostela sv. Maří Magdalény. Roku 1645 kostel vyhořel. 
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V roce 1768 nechal farář A. Felzmann vbudovat na západní straně kostela novou věž. Na kruchtě 
jsou rokokové varhany z poloviny 18. století z proslulé a slavné dílny králického varhanáře Halbicha. 
V 80. letech 19. století byla provedena výrazná úprava interiéru v neogotickém stylu. Hlavní pseu-
dogotický oltář je dílem Jana Kastnera. Kostel sv. Václava je sálová stavba, orientovaná na sever, ke 
které přiléhá boční loď přistavěná v roce 1653, na východní straně je hluboký presbytář. K jižní straně 
hlavní lodi přiléhá přístavek se sousoším Getsemanské zahrady. V letech 1996 – 97 proběhla rozsáhlá 
rekonstrukce kostela. Pro skvělou akustiku a svou atmosféru je zvláště v adventním čase místem 
jedinečných koncertů.
 Zámek - budova stojí na náměstí A. Jiráska, původně gotický klášter řeholních kanovníků sv. 
Augustina, za husitských válek byl vypálen. V roce 1507 je připomínán poprvé jako zámek. Rene-
sanční přestavba ukončena v roce 1601 Adamem Hrzánem z Harasova. V roce 1928 získalo město 
Lanškroun zámek od Jana II. z Lichtenštejna. V dnešní rekonstruované podobě slouží městu jako 
příjemné kulturní a společenské centrum. V jeho barokní přístavbě a v bývalé konírně sídlí městské 
muzeum se stálými expozicemi. 
 Krčma- dnešní podoba za 2. poloviny 18. století je připomínána již roku 1643, kdy je Krčma 
jmenována mezi domy prohledávanými švédskými vojáky. Po staletí byla lanškrounským společen-
ským střediskem. Zůstala oblíbenou zájezdní hospodou. Částečně roubená budova, postavená širší 
stranou do náměstí. Uprostřed je představeno dřevěné podloubí na dřevěných sloupech s pásky. Ve 
středu nad ním je vysazeno patro o třech osách. Nad částí vpravo je roubený špýchar.
 Mezi historické památky dále patří kostel sv.Máří Magdalény. K tomuto kostelu přiléhala ještě 
roku 1822 přestavěná část klášterní budovy špitálu, sloužící starým a nemajetným občanům Lanš-
krouna jako útulek. Od té doby byl kostel nazýván „špitálský“. Další památkou je kostel sv.Anny 
v barokním slohu. Při kostele byl založen nový hřbitov. 
 Město Lanškroun je rychle se rozvíjejícím moderním městem. Je správním a hospodářským 
centrem regionu Lanškrounsko s 22 obcemi. Hlavními průmyslovými odvětvími jsou elektronický 
a strojírenský průmysl a stavebnictví. Působí zde nadnárodní společnosti s celosvětovým dopadem. 
Průmyslové podniky zajišťují vysokou zaměstnanost obyvatel Lanškrouna a jeho okolí. 
 Nachází se v nadmořské výšce 373 metrů a ve městě žije přes 10 000 obyvatel.

Připravil: Karel Vencl

MASOPUST 
Letos prošel naší obcí tradiční masopustní průvod již v sobotu 6. února. Veselí účastníci maso-

pustu děkují všem občanům za milé přijetí, finanční příspěvky a za vynikající dobroty, které jim 
přichystali. Za rok na shledanou! 
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CO SE DĚJE VE ŠKOLE OČIMA DĚTÍ…

BOBŘÍK MLČENÍ
 4. 3. jsme měli Bobříka mlčení, který probíhal od 8:00 do 10:00. 1. hodinu českého jazyka jsme 
měli pantomimický diktát, který byl super. Já jsem se o přestávkách se Sébou a Kryštofem domlouval 
psaním na papír a přitom jsme si mohli jít mluvit na chodbu, ale já jsem chodil ke čtvrťákům hrát vy-
bíjenou s mokrými dvěma ubrousky. A kdo při bobříku mlčení promluvil, tak dostal čárku ke svému 
jménu. Kdo jich měl nejvíc, přinesl pro třídu buchtu, potom bonbony a Lipa nebo Antiperle. Potom 
to v 10:00 skončilo a vyráběli jsme hudební nástroje (4.,5.r.) z trubek, dřívek, hřebíků, víček od piva, 
atd.

Vojtěch Žofka
BRUSLENÍ
 Ve středu 6. 1. , ve čtvrtek 7. 1. a v pátek 8. 1. se paní učitelka rozhodla, 
že má být teplo a sníh a led roztaje, tak abychom si ho ještě užili. Tak paní 
učitelka řekla, že si máme přinést brusle. Když jsme šli bruslit, tak kluziště 
bylo úplně zasněžené a museli jsme to vyhrnovat (moc nás to nebavilo). Ne-
vyhrnovali jsme všechno, protože bychom si nestihli zabruslit. Ve čtvrtek to 
bylo dobré, to jsme nemuseli vyhrnovat, protože už vyhrnuto bylo, tak jsme 
toho víc stihli. V pátek jsme museli zase vyhrnovat. Vyhrnovali hlavně kluci 
a holky si hrály na babu. Další týdny jsme museli zabrat v učení!!! 

Anna Strasmeierová
PLAVECKÝ VÝCVIK
 Na plaveckém výcviku nás učili, jak se má správně plavat a jak se má správně dělat hvězda. 
A pak nás zkoušeli, kdo uměl nejvíc uplavat pod vodou. A pak nás zkoušeli jak plavat s tričkem. A na 
posledním plavání jsme si mohli přinést, co jsme chtěli a mohli jsme jet tobogánem. Moc jsme si to 
užili. Mohli jsme si hrát. Jo a to poslední plavání bylo nejlepší ze všech.

Klára Kopecká
SPANÍ VE ŠKOLE
 1. 2. jsme spali ve škole. Jako první, když jsem přišel do školy, tak jsem si dal palačinky. Pak 
po nějaké době přišel Víťa. A ten hrál s Tomem pexeso, tak jsem se jich zeptal, jestli s nimi můžu 
hrát taky. A kluci řekli, že můžu. Tak jsme hráli tři lidi, pak při tý hře Víťa dostal Pendolíno, tak jsem 
řekl, no Víťa má Pendolíno, tak bude hrát Tom. Pak jsem si hrál sVojtou. S tím jsme se dohodli, že si 
vyměníme autíčka. Tak jsem mu dal to svoje, že mi dá zítra to svoje. Pak po nějaké době děti dova-
řily indickou večeři a udělali pití, bylo hořké, jmenovalo se to Lassi. A pak jsme ochutnávali to jídlo, 
bylo celkem dobré, jmenovalo se to Golden egg curry. A pak jsme se zapli ve spacácích já, Tom, Víťa 
a Vojta jsme skákali. Potom se losovalo, jaký se bude pouštět film a vyhráli Následníci. Tak jsme si to 
pustili. Když to skončilo, tak jsme si mohli potichu povídat. Pak jsem usnul. A po nějaké době jsem 
se probudil, polštář jsem měl nakřivo, takže jsem se tak silně praštil, že mě jeden den bolela hlava.

Marek Polák
VÁNOČNÍ BESÍDKA
 Vánoční besídka se uskutečnila 21. 12. 2015. Bylo to super! Nejdříve jsme nachystali naší třídu 
a připravili jsme si naše vystoupení a potom to začalo. Moderátoři uvedli první číslo a všichni přestali 
mluvit. Někdo něco zatancoval, někdo zazpíval nebo zahrál na nějaký nástroj. Pan Stránský nám půj-
čil umělý kouř a discotéková hýbací světla. Po besídce nám paní učitelka pustila film Rebelka, u kte-
rého jsme mohli jíst cukroví, které jsme přinesli. Po filmu jsme se všichni nemohli dočkat dárků. Když 

Školní okénko
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přišla paní učitelka, začali jsme rychle uklízet. Dole jsme se posadili a čekali jsme na paní učitelku. Ta 
nás potom uklidnila a vybrala jednu dvojici, která šla pro dárky a vždycky přečetla jména na dárcích 
a dotyční si pro ně přišli. Každý dostal alespoň jeden dárek. Všem se to moc líbilo a já doufám, že se 
to líbilo i vám a že jste to alespoň trochu pochopili.

Kristina Břinčilová
PEDIK
       18. 2. jsme šli první dvě hodiny vyrábět košíky. Vyráběli jsme to s po-
stiženou paní, která měla ruce, ale moc malé. Pedik je moc tenké dřevo, 
které se nejprve musí 2 min. namáčet, aby se dalo ohýbat. Pak jsme dostali 
tenké kolečko s dírkami, do těch dírek se daly jednotlivé proutky pediku. 
Pod kolečkem jsme to museli zaplést, abychom mohli plést z druhé strany. 
Také jsme si mohli ten košik ozdobit různými dřevěnými barevnými stuž-
kami. To postižení té paní se jmenuje fokomélie horních končetin. S tím 
postižením se totiž už narodila. Třetí hodinu jsme se koukali na pohádku 
Ratatouille. 

Nicolle Zablocki
MAKE-UP PÁTEK
 V pátek 12. 2. měl 3. a 5.ročník Make-up pátek.Probíhalo to tak, že jsme 
si z domu přinesli malovátka a kdo neměl nebo zapomněl,tak mu půjčila paní 
učitelka. První hodinu jsme psali diktát. Pak jsme se šli namalovat. Byli jsme 
všichni namalovaní. Potom jsme se koukali na Make-up videa. Potom jsme 
hodnotili nejlepší Make-up. Vyhrála Vanneska Durnová, 2.místo Rozálie 
Stránska a Kryštof Hondl.

Rozálie Stránska
POKUSY (1. a 2. roč.)
 4. března nám paní učitelka nachystala pokusy a moc se nám líbila vystrašená paprika. Pokusy 
byly na vodu a na vzduch. Dva pokusy jsme si nechali na okně, protože trvají dlouho.

Šimon, Šárka, Maky a Ema

ŠKOLNÍ AKCE S RODIČI - MÁMO, TÁTO, POJĎTE SI HRÁT

Postřehy dětí…

 Bylo to dost dobrý. Byla tam spousta her, napří-
klad: Port Royal a další. My jsme stihli jen dvě hry: 
The Game a Port Royal. Bylo to ve dvou třídách od 
16:00 do 18:00. Konec.

Víťa Zigáček

 Nejvíce se mi líbila hra Noemova Archa a Brou-
ci v akci. Chci, aby se to někdy zopakovalo. Poznala 
jsem hodně nových her. V Noemově arše se měla po-
skládat zvířata tak, aby se tam vešly všechny obrázky zvířat. U brouků v akci se museli nechat jenom 
ti brouci, kteří byli na obrázku. Ale jinak se mi líbily všechny hry.

Bohumil Kopecký

 Hry jsem si moc užila. Na hry jsem přišla s taťkou a sestrou Adélkou. Celkem jsme si půjčili 
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pět her. Mě nejvíc bavila hra Super farmář. Taťku a Áďu nejvíce bavila hra Duch. Hry byly moc fajn 
a byla bych moc ráda, kdyby se ty hry ještě jednou zopakovaly.

Tereza Mertová

 Hry byly dost dobrý a moc se mi to líbilo. Hry byly rozděleny do dvou tříd a děti si mohly přijít 
hrát s rodiči. Před každou třídou byl nalepen seznam her, které v té třídě byly. Kdo neměl co dělat, 
mohl si zahrát hru pro jednoho. Některé hry byly školní a některé nám půjčila firma Mindok. Bylo 
to od čtyř do šesti hodin. Mě bavily hry: Duch, Voodoo mania, Mnoho monster atd. Účast byla velká 
a myslím, že si to všichni užili.

Kristina Břinčilová

 Bylo to ve čtvrtek 10. 3. od 16:00 do 18:00 hodin. Bylo to super a nejlepší hry byly Halali, Nox, 
Jungle Speed, Duch aVikingové. Byl jsem tam, protože jsem chtěl :-). Vyhrál jsem Jungle Speed. 
Škoda, že tam nebyla hra World of Tanks - Rush.

Vojta Žofka
 Nejvíc se mi líbilo, že tady bylo nejvíc her. Bylo to krásný. Byli tam kamarádi. Já jsem si to užila. 
Byly tam krásné hry, třeba: Farmář, Svět v kostce, Barevná věž, Hádej kdo?, The Game, Jurassic, Vira 
Topo, Bomba, Velké žížaly, Duch, Times Up, Mnoho monster, Halali, Port Royal, Neposedné židle, 
Double, Balanční hra, Abaku, Jungle Speed, Carcassonne, Voodoo manie a Nox.

Barbora Hůlková

 Bylo to moc hezké a moc jsem si to užila a mamka taky. Hráli jsme různé hry a asi nejvíc mě ba-
vila Voodoo mania a mamku a ségru bavily Velké žížaly. A moc se mi to líbilo a paní učitelky to měly 
moc hezky připravené a takové akce by měly dělat častěji. Bylo tam moc her a bylo to moc hezké.

Anna Strasmeierová
 
 Byla to školní akce, které se konala 10. března od 16:00 do 18:00 hodin. Na kterou jsme mohli 
přijít s celou rodinou. Bylo hodně her, které jsme si mohli půjčovat, třeba jako: Double, Farmář, atd. 

Marek Břinčil

 Nejdříve jsme s Aničkou, Kristinkou, Terkou, Anďou a paní učitelkou připravovaly stoly a hry 
a pak jsme psaly seznam her. Když přišla mamka tak jsme šli hrát Mnoho monster, ale mamka to 
moc nepochopila tak jsme šly hrát Barevnou věž, potom jsme šly hrát Ducha a u toho jsme se hodně 
nasmály, ale vyhrála mamka a nejvíc jí bavil Dobble. 

Monika Martínková

 Nejvíc se mně a mojí mamce líbilo všechno. Ale mamka v každý hře vyhrála, třeba Barevnou 
věž, Nox a Velké žížaly. S mamkou jsme se zasmály. 

Vanessa Durnová

 Nejvíc se mně a tátovi líbila hra Barvná věž a Pat a Mat. Nejvíc se líbila tátovi Barevná věž, 
protože vyhrál. Nakonec jsme hráli Pat a Mat s Vanesskou a s tetou. A vyhráli můj táta a teta. A jako 
první jsme hráli Jungle Speed a táta to nepochopil. 

Klára Kopecká

 Ve čtvrtek jsme byli s rodiči ve škole a tam jsme hráli všechny možné hry. Líbily se nám všechny 
hry. Hry byly od značky Mindok. Když už nás hry nebavily, tak jsme si hrály na kočičí honičku.

Šárka, Maky, Emča
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 Do konce školního roku máme naplánováno plno akcí, v březnu bude program NAŠE ZVÍŘÁT-
KA, kde se děti seznámí s živými tvory, kteří se vyskytují v naší přírodě. Vstupné na Naše zvířátka se 
budou hradit z vybraných peněz z Masopustu, které nám byly předány panem starostou. 
 Na začátku dubna budou výukové programy pro děti KROK ZA KROKEM, BOLÍ NEBOLÍ 
a pro nejmenší STONOŽKA. Programy jsou zaměřené na chování ve společnosti, sociální problema-
tiku ve třídě a šikanu. Na konci dubna bude program MALÝ ZPRACOVATEL ODPADŮ, který je 
zaměřen na recyklaci a ochranu přírody. V květnu bude vyvrcholení TALENTU ŠKOLY, na který se 
děti dva měsíce připravují. Na začátku června bude VÍTÁNÍ LÉTA, ke konci pak ŠKOLNÍ VÝLET 
do Brna do ZÁBAVNÉHO VĚDECKÉHO PARKU VIDA. Autobus do Brna se uhradí z výdělku 
Vánoční výstavy. Den před vysvědčením bude program MALÝ ENERGETIK, ve kterém se děti 
dozví, k čemu je nám elektřina. 

 V naší třídě (3. a 5. ročník) máme v plánu do konce roku PLYŠÁKOVÝ PÁTEK, HUDEBNÍ 
PÁTEK, MIMINKOVSKÝ PÁTEK a ANGLICKÝ PÁTEK. Také nás ještě čeká vaření cizokraj-
ných pokrmů a doufáme, že stihneme dokončit CESTU KOLEM SVĚTA a zdárně naše dobrodruž-
ství oslavit na školní zahradě a SPANÍM VE ŠKOLE.

 V pátek 6. května bude probíhat SBĚR PAPÍRU.
Sandra Krejčová

CO SE DĚJE VE ŠKOLNÍ DRUŽINĚ…

SUPERFARMÁŘ 2016 
 Superfarmář je skvělá hra. Baví se při ní děti i dospělí a nepotřebujete k tomu nic víc, než kostky 
a kartičky se zvířátky. My ji hrajeme už druhý rok a jsme moc rádi, že nám to paní učitelka navrhla. 
Od pořadatelů této soutěže dostáváme krásné ceny. Celkem nás hrálo 23 dětí. Paní učitelka fotila 
každý turnaj a fotky, které nafotila, poslala pořadatelům. Dá se říct, že záleží, co hodíte na kostkách. 
Samozřejmě, že u toho musíte hodně přemýšlet, jinak vám může všechno sežrat vlk. Letos se zapojili 
i prvňáčci, kteří tuto hru viděli poprvé a přesto se jeden z nich probojoval na 1.místo. V této hře ne-
vadí, že prohrajete, hlavní je, že se nasmějete.

Kristina Břinčilová
VÝPRAVA DO KRMELCE
 Jako každý rok, tak i letos děti nanosily suché pečivo, jablka, mrkve, kaštany a slunečnicová 
semínka. Ze školní jídelny jsme dostali pečivo. Po těchto přípravách mohla naše výprava začít. Šli 
jsme do Hluchova – Rokle zanést zvířátkům jídlo do krmelce. Pozorovali jsme zasněženou přírodu 
a hledali stopy ve sněhu. Měli jsme radost, že jsme toho tolik zvířátkům přinesli, a také z toho, že 
napadl sníh, protože naše putování díky tomu dostalo úplně jiné kouzlo. Pořádně jsme se vyřádili - až 
moc :-).

Lenka Krejčová

V pátek 6. 5. 2016 bude dopoledne probíhat sběr starého papíru.  
Prosím, svazujte papír do menších balíků, myslete na to, že papír budeme nosit s dětmi :-) 

Děkujeme. in
fo
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Mateřská škola
Předvánoční čas ve školce
 Již koncem listopadu jsme se začali s dětmi připravovat na blížící se svátky. 4. prosince k nám 
přišli na návštěvu Mikuláš s čertem a andělem. Mikuláš měl s sebou kouzelnou listinu, na které měl 
záznamy o každém dítěti. A tak probral s dětmi nejen jejich hříšky, ale i hezké skutky, které vykonaly. 
Anděl přinesl nadílku pro hodné děti a ty všem na oplátku zazpívaly a zarecitovaly.
 Jen si děti oddechly od návštěvy Mikuláše a už se zase mohly připravovat na Ježíška. Vyrobili 
jsme vánoční přáníčka pro své nejbližší, ozdobili vánoční stromeček a připravili se na besídku. Na 
vánoční besídku jsme pozvali nejen rodiče. Děti předvedly kulturní pásmo a společně s rodiči j si na 
závěr zazpívali vánoční koledu. Největší radost dětem udělala vánoční nadílka pod stromečkem,všem 
se nové hračky moc líbily. Besídku si všichni zpestřili mlsáním cukroví, které napekly naše maminky 
a patří jim velké poděkování.
Plavecký výcvik 
 Důležitou součástí vzdělávání v naší mateřské škole je plavecký výcvik předškoláků. Od prosin-
ce do konce ledna jsme navštěvovali krytý plavecký bazén v Ústí nad Orlicí.Děti se na každou lekci 
moc těšily, výuka byla zajímavá a pestrá. U některých dětí se postupně odstranil strach z vody, mnohé 
se letos také naučily plavat. Děti si v bazénu užily kromě výuky i hodně legrace a dovádění.

Lyžařský kurz s Brumíkem
 V lednu se i přes mrazivé počasí některé děti zúčastnily týdenního dopoledního lyžařského kurzu 
na Dolní Moravě. Každý den zahajoval kurz rozcvičkou Brumík a následně se děti podle schopností 
rozdělily do družstev. Pod vedením instruktorů trénovaly jízdu na lyžích. V pátek nastal poslední den 
lyžování. V tento den mohli také přijet rodiče, neboť se konal karneval na lyžích a lyžařské závody.
Děti ze sebe vydaly, co mohly.Třešničkou na dortu bylo slavnostní vyhlášení nejlepších lyžařů. Zís-
kali jsme dvě zlaté medaile - Valinka V. a Martinka H. Na závěr byli oceněni všichni závodníci za 
statečnost a vytrvalost při zdolávání kopce. Už se těšíme na další lyžování. 
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Sněhové stavby
 Letošní zima nám velkou sněhovou nadílku nepřinesla. Ale 
i přesto jsme využili toho malého množství sněhu pro stavbu různých 
sněhulákům a bunkrů.
Návštěva ZŠ
 A už je tady zase únor. Doba, kdy se konají zápisy předškoláků 
do školy. Proto se naši předškoláci vydali do ZŠ, aby se seznámili 
s prostředím, kde bude probíhat zápis. Děti si vyzkoušely, zatím na-
nečisto, cestu od hlavního vchodu školy, přes chodbu, kolem družiny 
až do míst, která budou pro některé z nich budoucím místem vzdělávání i zábavy.Dětem se prohlídka 
školy líbila a v den zápisu šly najisto do prostředí, které již poznaly.
Malá technická univerzita
 V rámci projektu „ Malá technická univerzita“ v naší mateřské škole proběhla v únoru akce 
„Malý inženýr“. Děti se seznámily s výkresy s rozvody, s pojmy elektrikář a instalatér. Zkusily si 
podle výkresu zavést do základu domu kanalizaci a elektřinu.Po ukončení lekce opět obdržely diplom 
„malý inženýr“.
Muzikoterapeutická pohádka -“ Vyprávění netradičních hudeb-
ních nástrojů“
 Děti herně sledovaly hudební pořad, v němž neobvyklé etnické 
a lidové nástroje z různých částí světa představovaly přírodní živly, 
rozličná zvířata a další. Děti se do děje aktivně zapojovaly tancem, 
rytmickými pohyby a doprovodem na nástroje.Po vystoupení děti od-
cházely do třídy spokojené a plné zážitků.
Pohádkový karneval
 Je čas maškarních veselic, 
a proto jsme si pohádkový kar-
neval užili i u nás v mateřské 
škole. Celý týden jsme se všich-
ni společně chystali na karneval. 
Malovali jsme pohádkové po-
stavy, vyráběli papírové loutky, 
četli pohádky, z přinesených knih 
udělali výstavku a vyzdobili si 
prostory třídy a herny.Karneval 
proběhl předposlední den v týd-
nu. Děti přišly v nápaditých mas-
kách, paní učitelky také.Společně jsme si zasoutěžili, zatancovali. Také proběhla promenáda masek, 
které se vlnily do rytmu hudby. Odměněny byly všechny masky a všichni se těšíme na podobné 
společné dopoledne.
Klaun TÚ TÚ - dopravní pořad
 Klaun TÚ TÚ přijel do školky za dětmi ve svém pa-
pírovém autě. Seznámil děti nejen s bezpečnostní dopravní 
tématikou, ale i dopravními předpisy. Děti se naučily mno-
ho zajímavých věcí - učily se správně si zapínat pásy v autě, 
vyzkoušely si chování na přechodě pro chodce apod., se 
zájmem si některé situace ztvárnily pohybem. Program byl 
poučný a líbil se jak dětem, tak i učitelkám.

Iva Jirušková
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Silvestrovský ohňostroj
 Už tradičně jsme se sešli v silvestrovský podvečer v „centru“ Těchonína na oslavu příchodu 
nového roku spojenou s vypouštěním lampiónů štěstí a odpálením ohňostroje, kterým jsme mohli 
rozzářit Těchonín díky příspěvkům samotných občanů i vedení obce Těchonín.
 Náladu z krásné vybrané částky a velikosti ohňostroje mi malinko zkazil fakt, že po zapojení jed-
notlivých segmentů byly v odpáleném ohňostroji „prostoje“ (časové mezery v odpalech kompaktů). 
Možná to zapříčinil velký mráz a zápalná šňůra se nespalovala při –7 °C dle vzorce „1cm = 1 vteřina“, 
ale spíše chybu vidím ve špatném načasování přímo při výrobě ohňostroje, což mi následně jako mož-
nost dodávající firma nebyla schopna vyvrátit. Ale i přes tyto neduhy (opravdu se za ně omlouvám) se 
ohňostroj dle ohlasů líbil, rozzářené oči dětí i dospělých mi náladu po konci ohňostroje opět zvedly.
Musím také vzpomenout nasazenost místostarosty Josefa Sedláčka, který celý ohňostroj promrznul 
na Hejnově a snažil se udělat nějaké fotky, bohužel mu ale většinu fotek „zkazil“ vítr, jenž kouř 
z výpalnic nesl přesně proti jeho fotoaparátu. Ale i přesto jedna fotografie za všechny vypovídá, že 
ohňostroj byl povedený a bohatý.
 Kdo nestihl (a nebo se mu ve větru nepovedlo) poslat k nebi lampion štěstí s přáním do nového 
roku, určitě to stihl po půlnoci po novoročním přípitku. Celkem se k nebi vzneslo více než 40 lampi-
onů (bohužel několik jich cestu do výšin ani nezačalo).
 Po uzávěrce minulého čísla se ke jménům s příspěvky přidala ještě Obec Těchonín, paní Kolero-
vá (Těchonín 43), Všetičkovi st. (Těchonín 181), paní Kalousová (Těchonín 179), Krejčovi (Těchonín 
31), Wančovi (Těchonín 180), Strnadovi (Těchonín 110), Chládkovi (Těchonín 166), Durnovi (Těcho-
nín 80). Zároveň se omlouváme za chybné uvedení čísla popisného v minulém čísle, Liebichovi mají 
číslo 192 (nikoliv 198).
 Celková vybraná částka byla 17.025,– Kč (625,– Kč z toho byla zbylá částka z loňska), objed-
návka ohňostroje zněla na výši 20.956,– Kč – ale díky „vysmlouvané“ slevě 30% ohňostroj nakonec 
stál 16.120,– Kč. Do dalšího roku si neseme 905 Kč, které z letošní sbírky zůstaly.

Jiří Trojan (foto: Josef Sedláček)

Akce v obci
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Z činnosti Kočovné divadelní společnosti Bouda.
 Dne 30. 1. 2016 uvedla Kočovná divadelní společnost Bouda, z.s. rodinné drama se zpěvy a tan-
ci pod názvem „Akt“. Autory uvedeného díla jsou Zdeněk Svěrák, Ladislav Smoljak a Jára Cimrman. 
Představení se konalo v sále hospody U Mostu a navštívilo jej 152 diváků. Soudě dle reakcí publika 
se premiéra vydařila a jak diváci, tak účinkující, si ji užili. Děkujeme našim divákům za podporu 
a hojnou účast na představení.

 Další reprízy budou uvedeny ve Vlčkovicích (4. 3. ), v Jamném nad Orlicí (8. 4. ), Orličkách 
(9. 4. ), Třebihošti (28. 5. ) a na divadelním festivalu ve Valu u Dobrušky (26. 6. ).

za Kočovnou divadelní společnost Bouda, z.s. přispěl Oto Pavliš (foto: Mgr. Adam Dušek)

Dětský cirkusový maškarní karneval
 V neděli 31. 1. 2016 proběhl na sále hostince 
U Mostu dětský maškarní karneval. Jak už je patrno 
z názvu, letošní karneval měl cirkusový podtext. Role 
hlavní organizátorky se opět chopila Anička Břinčilo-
vá a spolu s několika pomocnicemi dokázaly pro děti 
a jejich rodinné příslušníky uspořádat krásné odpoledne 
plné her a tancování. Díky moderátorce Míše Vébrové 
měl karneval opět spád a než jsme se nadáli, byl konec.
Mlsné jazýčky účastníků si mohly tradičně pochutnat 
na dobrotách, které jim pořadatelky připravily. Domů si 
děti odnášely nejenom spoustu zážitků, ale i vyhraných 
cen.
 Je potřeba poděkovat všem, kteří se o pořádání 
karnevalu zasloužili. Snad se podobná akce bude konat 
i příští rok.

Radim Trejtnar (foto: T. Velehradská)
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Nově narození:
Šatava Vilém 16. 2. 2016 (Celné 113)
Pomikálek Petr 18. 2. 2016 (Těchonín 180)
Kopecká Denisa 22. 2. 2016 (Těchonín 71)
Budiš Hynek 17. 3. 2016 (Těchonín 20)
Úmrtí:
Janda Josef (68 let) 16. 12. 2015 (Těchonín 99)
Prüherová Anna (79 let)     9. 1. 2016 (Celné 3)
Sedláček Josef (59 let)   13. 1. 2016 (Celné 110)
Kaplanová Marie (97 let)     3. 3. 2016 (Těchonín 155)
Dominikus Štefan (80 let)   22. 3. 2016 (Celné 59)
Jubilanti: 
Leden
50 let   6. 1. 1966 Brůna Roman (Těchonín 15)
60 let 10. 1. 1956 Zapletal Jaroslav (Těchonín 179)
70 let    8. 1. 1946 Martínková Jitka (Těchonín 182)
70 let  10. 1. 1946 Venclová Jarmila (Těchonín 12)
70 let  19. 1. 1946 Havelka Vladislav (Těchonín 51)
Únor
55 let 24. 2. 1961 Liebich Ladislav (Těchonín 198)
60 let  10. 2. 1956 Benešová Miluše (Těchonín 67)
65 let    6. 2. 1951 Dušek Jiří (Těchonín 199)
65 let    8. 2. 1951 Všetičková Alžběta (Celné 16)
91 let    8. 2. 1925 Filip Ladislav (Těchonín 132) 
Březen
60 let    2. 3. 1956 Ferko Ján (Celné 18)
89 let  13. 3. 1927 Dušková Marie (Celné14)
Všem jubilantům srdečně blahopřejeme.

Věkové složení obyvatel obce Těchonín k 31. 12. 2015
věk počet obyvatel z toho žen z toho můžů

0-5 let 31 obyvatel 16 žen 15 mužů
6-17 let 74 obyvatel 36 žen 38 mužů
18-29 let 67 obyvatel 25 žen 42 mužů
30-39 let 80 obyvatel 44 žen 36 mužů
40-49 let 88 obyvatel 32 žen 56 mužů
50-59 let 61 obyvatel 31 žen 30 mužů
60-69 let 133 obyvatel 73 žen 60 mužů
70-79 let 52 obyvatel 27 žen 25 mužů
80-89 let 12 obyvatel 7 žen 5 mužů
90-99 let 3 obyvatelé 2 ženy 1 muž

Společenská kronika
 

?
Statistika pohybu obyvatel 

v obci Těchonín
od 1. 1. 2015 do 31. 12. 2015.

Přistěhovaní: 15, 
Narození: 3, 

Odstěhovaní: - 26, 
Úmrtí: - 4. 

Úbytek obyvatel v obci v roce 
2015 celkem: - 12.

Počty obyvatel v částech obce a 
v celé obci Těchonín

Celné: 
101 (z toho 50 žen + 51 mužů)

Stanovník: 
17 (z toho 9 žen + 8 mužů)

Těchonín: 
483 (z toho 234 žen + 249 mužů)

Počet obyvatel v obci Těchonín 
k 31. 12. 2015 
celkem: 601

(z toho 293 žen + 308 mužů)

trocha statistiky:

„Stárnutí není nic jiného než zlozvyk, na který opravdu zaměstnaný člověk nemá čas.“
André Maurois
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Na návštěvě u sousedů
U Ladislava Filipa

 Jdete-li v časném létě po silnici nahoru od podjezdu (nebo naopak), určitě si všimnete menšího 
podsaditého muže, jak širokými záběry kosy seče vzrostlou trávu u potoka. Každého hned napadne, 
že sekáčův postoj, pevné držení kosy a hlavně čistá práce musí být výsledkem dlouholetého cviku. 
Nikdo by však nehádal, že tomuto čilému muži běh života nadělil už 91 let a je vlastně nejstarším 
mužem v naší obci. Společně s panem Karlem Venclem jsme s ním dvě hodinky poseděli v příjemném 
hovoru. Musím přiznat, že životní elán by mohl panu Filipovi, i když jeho život nebyl vždy lehký, 
závidět leckterý mladík.
 Pan Ladislav Filip se narodil v Těchoníně v domku Liebichových, pak rodina žila v Bořitově, 
a když mu byly tři roky, koupili rodiče chaloupku naproti jeho současnému bydlišti. V naší obci prožil 
začátek svých školních let – pět roků chodil do české menšinové školy a pak jezdil do české školy 
v Králíkách. V tu dobu sílilo henleinovské hnutí v Těchoníně a jeho otce Štěpána Filipa a mlynáře 
Thuna henleinovci zbili. Proto se po Mnichově z Těchonína odstěhovali Filipovi na české území do 
Jamného, jenže po pár měsících byla většina vsi také zabrána, a tak odešli do Jablonného, kde Láďa 
dochodil školu. Jeho maminka měla sestru v Pardubicích a ta dohodila chlapci vyučení v pekařství.
 Pekařská práce nebyla lehká. Za války se Láďa vyučil a stal se pekařským tovaryšem. Večer ve 
21 hodin nastupoval do práce a do ranních pěti hodin se peklo pečivo. Pak pět mužů sedlo na kola 
a rozváželo pečivo po Pardubicích. Mezitím se upekl chleba a pokračovalo se v rozvozu na kole po 
městě nejméně do 14 hodin. Ptali jsme se, kdy pekařský tovaryš spal? Prý od 15 do 21 hodin, pak už 
museli pracovat. To se však v létě ještě stihl i vykoupat v řece. V sobotu se pracovalo dokonce na dvě 
směny – a v neděli večer opět hurá do práce.
 Nedlouho po válce se rodiče vrátili do Těchonína a usadili se v domku (čp. 132) naproti své bý-
valé chaloupce. Ačkoli mistr moc nechtěl šikovného tovaryše pustit, vrátil se i Láďa domů a tři měsíce 
pracoval u pekaře Ostrouchova (domek pí. Z. Kalousové). 
Pak se přihlásil na dráze a brzy začal pracovat u stavebního 
vlaku, což znamenalo, že putoval při opravách trati celý 
týden mimo domov. V roce 1946 se společně se Zdeňkem 
Černohousem, Františkem Budišem a Adolfem Motlem 
museli dostavit k odvodu a léta 1947 až 1949 strávil na 
vojně. V Milovicích se stal tankovým střelcem a druhý rok 
vojenské služby se oháněl kuchyňskými nástroji ve Vyško-
vě. Na obou místech se setkal s naším vynikajícím sportov-
cem Emilem Zátopkem. Vyprávěl, jak ho pozoroval, když 
po večerech trénoval v bagančatech kolem kasáren – a také 
se s ním setkával při ranních rozcvičkách. Po vojně se La-
dislav vrátil domů k rodičům a pokračoval v práci u staveb-
ního vlaku.
 Naproti v domku (dnes L. Dušek) bydleli Beznosko-
vi, kteří měli pěknou dceru Marii. Láďovi padla do oka 
a brzy ji tento pilný a veselý mládenec s bujnou hřívou 
získal. Brali se v roce 1950. Mladé ženě se moc nezamlou-
valo, že její manžel na šest dní mizí za prací se stavebním 
vlakem, proto byl na svou žádost z této práce propuštěn 
a zaměstnán v drážním lomě v Jablonném nad Orlicí. Zde 
tedy pracoval od roku 1951 až do důchodu v roce 1985. 

Mládenci z Těchonína po odvodu na vojnu v roce 
1946. Zleva: Ladislav Filip, František Budiš 

a Zdeněk Černohous
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Byla to těžká robota. Nakládal kame-
ní do vozíku (podle počtu vozíků byla 
výplata), později pracoval u drtiče 
a nakonec vypomáhal střelmistrovi.
 V roce 1955 se Filipovým na-
rodila dcera Ladislava a o dva roky 
později Marcela. Dcery byly a jsou 
šikovné a pěkné po rodičích. Spoko-
jené manželství trvalo do oslavy zlaté 
svatby roku 2000. Pak se paní Marie 
začala potýkat s těžkou nemocí a své-
ho Láďu navždy opustila v roce 2004. 
Od té doby hospodaří v chalupě sám, 
ale neztrácí svůj příslovečný optimis-
mus, protože zvládá dobře všechny 
domácí práce i ty kolem domu. Teď 
je moc rád, že se na kopec naproti 
přestěhovala z Jablonného nad Orlicí 
dcera Marcela s manželem a může je 
v případě potřeby požádat o pomoc.
 Ladislav má tu výhodu, že neu-
mí zahálet a má rád společnost přátel. 
Vlastně už od roku 1946!!! pracuje 
v hasičském sboru. Tehdy totiž ta-
tínkovi (dlouholetému pokladníkovi 
hasičského sboru) pomáhal přebírat 
hasičské potřeby po Němcích. Od té 
doby s výjimkou vojny je platným 
členem sboru hasičů (nějakou dobu 
požárníků). Po otci převzal pokladní 
knihu a vzorně ji vedl 30 let. Nechy-
běl na cvičeních, zásazích a nevyne-
chal žádnou brigádu. A těch bylo dří-
ve nepočítaně. Sekalo se, sušilo seno, 
konaly se výmlaty (i noční), dokonce 
také Láďa s koňmi svážel obilí k mlá-
tičce. Byl organizátorem hasičských 
bálů, připravoval sál, seděl u poklad-
ny a poslední odcházel a zamykal. 
Druhý den ráno se sál uklízel. Tady 
také musíme podotknout, že pan La-
dislav je vyhlášený tanečník. Když 
skončil u pokladny, nevynechal žádný 
tanec a provedl mnoho tanečnic (paní 
Marie tančit nechtěla). Jak bývalo 
zvykem, každou pak pozval na,štam-
prle“. Na hasičský bál se dříve cho-
dilo zvát, což občas nekončilo dobře, 

Ladislav Filip s manželkou Marií

Ladislav Filip s dcerami Ladislavou a Marcelou

Ladislav Filip a Ladislav Vágner u vstupného při hasičské zábavě
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protože skoro v každém domě a bytě nabídli hasičům skleničku. Alkohol byl různého druhu, to se pak 
točila hlava a trochu motaly nohy. Na bálech se moc nevydělalo, hlavním účelem bylo, aby se lidé 
sešli a bavili. Členové SDH měli také na starost preventivní prohlídky komínů a topenišť a ani zde pan 
Filip nechyběl. Za svou obětavou práci ve sboru byl Ladislav Filip několikrát odměněn podle uplynu-
lých roků stužkami Za věrnost a v roce 2007 také Odznakem zlatého Floriána. Další vyznamenání si 
určitě rovněž zaslouží, ale diamantový Florián asi neexistuje.
 Ladislav Filip je také členem těchonínského Klubu důchodců, rád se účastní jeho akcí a společně 
si s chutí zazpívá. V posledních deseti letech se upsal dalšímu koníčku – divadlu. Nejprve účinkoval 
v divadelním souboru Lipka a po vzniku těchonínské Kočovné divadelní společnosti Bouda hraje 
s místními ochotníky. Má většinou kratší role, ale všichni ho na jevišti rádi vidíme.
 Je málo lidí, kteří mají i ve vyšším věku spokojenosti, radosti a energie na rozdávání. Pan Ladi-
slav Filip k nim ale určitě patří. Snad proto, že se uměl v životě poprat s těžkou prací a překážkami. Je 
to nesmírně skromný člověk, který umí vždy přiložit ruku k dílu a pomoci. My, občané naší vesnice, 
ho rádi potkáváme a popovídáme si s ním. Přejeme mu do dalších let hlavně hodně zdraví a mnoho 
pěkných setkání s dobrými lidmi.

Ivanka Špinlerová (foto archiv Ladislava Filipa)

Těchonínské listy
Termíny uzávěrek a prodeje v roce 2016. Termíny uzávěrek platí pro přispěvatele stálé i příležitostné.
Červen 2016 - uzávěrka v pátek 17. 6. , v prodeji budou od úterý 28. 6. 2016.
Září 2016 - uzávěrka v pátek 16. 9. , v prodeji budou od úterý 27. 9. 2016.
Prosinec 2016 - uzávěrka v pátek 9. 12. , v prodeji budou od pátku 23. 12. 2016. 
Příspěvky prosím zasílejte na adresu: listy@techonin.cz nebo na adresu vencl.k@seznam.cz
Termín uzávěrky je nejzazší termín pro odeslání příspěvku.
Zastupitelstva obce – termíny a program
Duben - 13. 4. 2016 v 18.00 hod., zasedací místnost na OÚ
Zpráva účetního – předpisy a platby, Zajištění očkování psů, Úprava obce, zajištění sečení a úklidu 
veřejných prostranství a hřbitovů
Květen - 11. 5. 2016 v 18.00 hod., zasedací místnost na OÚ
Činnost Sboru dobrovolných hasičů, Zpráva knihovnice o činnosti místní knihovny, Závěrečný účet 
obce, Zajištění zimní údržby místních komunikací
Červen - 15. 6. 2016 v 18.00 hod., zasedací místnost na OÚ
Zpráva předsedy komise stavební a ŽP o výši nájemného a hospodaření s byty, zpráva předsedy ko-
mise sociální a SPOZ
Základní škola
Na základní škole proběhne od 1. dubna do 20. dubna 2016 sběr drobného elektrozařízení.
Drobné elektrozařízení se rozumí: žehličky, kávovary, fény, holící strojky, hračky na ovládání, rych-
lovarné konvice, elektrické pečící pánve, kávomlýnky, zastřihovače vousů, váhy osobní, kuchyňské, 
ruční mixéry, kulmy, topinkovače, fény, domácí pekárny, el. kráječe…
Sběrná nádoba na odpad je umístěna za hlavním vchodem budovy školy. Je nutné zazvonit nebo ne-
chat před vchodem. Mgr. Kreuselová Lenka 
Školní jídelna
Nové telefonní číslo: 733 249 978
Prodejna Konzum – Těchonín
Nedělní prodej byl opět zaveden od 1. února 2016. Prodejní doba: 8.00 – 10.00 hod.

Karel Vencl

Informační okénko
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Milí sousedé a krajánci naší podorlické vesničky,
 nastal čas všeho probuzení po nepříliš sněhové zimě a vítání prvních jarních paprsků nás nechá-
vá v očekávání naděje na sluneční a delší dny.
 V tomto čísle bych se vám pokusil představit a seznámit vás s finančním produktem, jehož název 
v někom vzbuzuje po vyslovení nepříjemné pocity a strachy, nebo si řekne slova jako (tunel, krach, 
ztráta, privatizace a další podobná „sprostá slova“). V jednom z minulých článků jsem porovnával 
jednotlivé formy spoření a zhodnocení úspor.
 V současné době nemám příliš příznivé zprávy ohledně úrokových sazeb finančních institucí 
na spořících produktech. Z důvodu vývoje ekonomiky jak naší, tak celosvětové není pro banky dnes 
výhodné a zajímavé držet depozita klientů na svých účtech a garantovat jim výnosy vyšší než 1% p.a. 
Dokonce je výhled na další roky spíše pesimističtější a nynější trend je snižování úrokových sazeb, 
které se budou přibližovat na depozit. produktech nulovému zhodnocení. Například v Německu ně-
které banky nabízejí i mínusové výnosy na účtech klientů. V podstatě nabízejí jen bezpečné uložení 
peněz. Bezpečné uložení možná před zloději, ale ne před inflací.
 Ano, ta otravná a všude přítomná inflace, která vám znehodnocuje vaše peníze. Tichá bezcitná 
zlodějka bez sociálního cítění. Ale i v takovéto nepříznivé situaci je možné řešení, které se nabízí.
 Co takhle vážení investovat do podílových fondů? Dnes bude celý článek o podílových fondech 
a jejich rizicích. I tzv. konzervativní klient si v tomto může najít pro sebe ten ideální fond. Vždy je 
důležité si uvědomit, co od investice očekáváme, jak a kdy ty peníze budeme či nebudeme potřebovat.
PODÍLOVÉ FONDY
Obecné informace: Podílový fond je nástroj kolektivního investování. Jeho základní princip spočívá 
v tom, že více drobných investorů svěří své prostředky profesionálnímu správci (investiční společnos-
ti), který je obhospodařuje a zhodnocuje. Podílový fond není právní subjekt. Nevydává proto akcie, 
ale podílové listy. Musí být spravován inv. spol., která má formu akciové společnosti. Majetek, vklady 
investorů jsou odděleny od majetku investiční společnosti, při jejich krachu tak fond může přebrat 
jiný správce, aniž by se to dotklo hodnoty investice.
Profesionální správa majetku: Fondy (správcovské inv. spol.) zaměstnávají řadu analytiků a port-
folio manažerů, kteří vyhledávají atraktivní investiční příležitosti a mají k dispozici mnohem větší 
objem informací, než jaký může vyhodnotit samotný investor. Větší objem prostředků fondů umož-
ňuje investovat do cenných papírů, na které by drobný investor nedosáhl, nemohl si je dovolit nebo 
provádět některé investice za výhodnějších podmínek.
Omezení rizika: Portfolia (balíčky) všech fondů tvoří mnoho cenných papírů (dluhopisů, akcií i po-
dílových listů jiných fondů atd.), takže propad ceny některého jednotlivého z nich má na celkový 
výnos jen malý vliv. K dispozici je navíc široká škála fondů s různou rizikovostí, od fondů peněžního 
trhu s minimálním rizikem až po agresivní akciové fondy, které nabízejí potenciálně vysoký výnos, 
ale nesou s sebou i nebezpečí, že investor může výraznou část vložených prostředků ztratit.
Vysoká likvidita (odkup): Zatímco např. u termínovaných vkladů v bance lze vybrat úspory až po 
uplynutí dohodnuté doby(i dříve se smluvní pokutou), podílové listy je inv. spol. povinna odkoupit 
kdykoliv. Max. lhůta pro výplatu peněz je sice 15 pracovních dní, ale reálně je to výrazně dříve, např. 
5 pracovních dní.
Proč investovat do podílových fondů: Výhoda OPF a kolektivního investování obecně spočívá 
především v možnosti výhodného investování na finančních trzích. Množství vkladů od mnoha inves-
torů může správce fondu rozložit portfolio fondu do různých investičních instrumentů (titulů), čímž 
minimalizuje riziko portfolia a riziko rozkládá (diverzifikuje). Výhodou je rovněž vysoká likvidita 
vložených prostředků.

Finanční ABECEDA
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Daňové úlevy: Výnos z investic do podílových fondů je dle zákona o daně z příjmu osvobozen od 
daně za předpokladu, že klientova investice bude minimálně na dobu 3 let a více. Nebo tzv. daňové 
prázdniny, kdy v jednom roce nevyberete více jak 100 tis. na všech vašich investicích. Jinak vložené 
peníze podléhají 15% dani z výnosu. Tuto daň pak musí klient sám přiznat v daňovém přiznání a tuto 
daň odvést. Právnické osoby daní výnos vždy.

Rozdělení podílových fondů: Na finančním trhu můžeme najít řadu druhů podílových fondů.
Fond peněžního trhu– prostředky investorů jsou ukládány na termínované vklady u bank a nakupuje 
státní pokladniční poukázky a dluhopisy s krátkou dobou splatnosti (cca do 1 roku).
Dluhopisový fond- fondy nakupují především státní a firemní dluhopisy, které obvykle nepodstupují 
měnové riziko – kolísání kurzu měny je větší než kolísání cen dluhopisů. Jsou spíše konzervativněj-
šího typu. Z toho plyne, že investor s majetkem a výdaji v korunách by obecně měl investovat přede-
vším do korunových dluhopisových fondů.
Zajištěný fond- zde by neměla klesnout hodnota investice pod určitou předem danou hranici – chrá-
něno může být až 100% vložených peněz (mínus poplatky), někdy i garantovaný i určitý minim. 
garantovaný výnos. Mají často předem danou dobu splatnosti, nejčastěji kolem 5 let, nebo není ome-
zeno. Výhodou je nízké riziko poklesu hodnoty investice, to ale zároveň znamená omezenou možnost 
výnosu. Někdy je určitá neprůhlednost těchto produktů.
Smíšený fond- V portfoliu lze najít domácí i zahraniční akcie, podílové listy, obligace i nástroje 
peněžního trhu. Rizikovost fondu záleží na vzájemném poměru těchto tříd aktiv – limity stanovuje 
status fondu. Pokud je ve fondu nad 2/3 akcií, již by měl být fond označen za akciový (rizikovější).
Fond fondů – Nakupuje podílové listy jiných fondů, správce má usnadněn výběr, nemusí provádět 
analýzu jednotlivých akcií a dluhopisů.
Akciový fond – Fondy většinu prostředků ukládají do akcií zahraničních nebo českých firem. Riziko-
vost se odvijí od toho, do jakých firem a v jakých zemích fond investuje.
Komoditní fond – Investuje do cenných papírů, jejichž cena je odvozena od cen surovin (ropa, 
zeměděl. plodiny, průmysl, kovy apod.). Jde o jednu z nejrizikovějších investic, ceny komodit často 
kolísají výrazně více než ceny akcií, je tu ale potenciál podstatně vyššího výnosu.
Nemovitostní fond – nakupuje reality (většinou komerční nemovitosti) a jeho výnos plyne především 
z výnosu z jejich pronájmu. Realitní fond je vhodnou alternativou pro investory, kteří nechtějí všech-
ny svoje prostředky umístit do akcií či dluhopisů. Mnoho lidí by chtělo vlastnit nějakou nemovitost 
a mít rentu z jejího pronájmu, ale nemohou si ji dovolit nebo se o ni starat. Přesně pro takovéto drob-
né investory je tu realitní fond. Klient má možnost podílet se na výnosech z pronájmu lukrativních 
nemovitostí.

 Volba vhodného podílového fondu závisí především na investičním horizontu, očekávaném 
výnosu a klientově vztahu k riziku (platí totiž, že čím vyšší je potenciální výnos, tím vyšší je také 
riziko, že investice může být ztrátová). Investiční horizont jinými slovy znamená, jak dlouho 
chce mít klient peníze v podílovém fondu uloženy a jakou volnost chce mít při jejich výběru. 
Vyplatí se tedy spíše nesázet na jednu kartu a mít své prostředky rozloženy ve více fondech či 
fondech s více tituly a dodržovat investiční horizont (prostě diverzifikovat – rozkládat riziko).
 
 Závěrem bych jenom doporučil řídit se historií fondů, nicméně výnosy let minulých – nezaručují 
výnosy let budoucích a volit strategii úměrnou riziku a nepodléhat případné panice při poklesu. Proto 
jsou doporučeny investiční horizonty! Pokud chceme dnes porážet inflaci, pravděpodobně budete 
muset zvolit jeden z fondů, alespoň obsahující krátkodobé dluhopisy. Ideální varianta je pravidelné 
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investování, kdy každý měsíc vkládáte stejnou částku, kdy pokaždé nakupujete podílové jednotky za 
jinou hodnotu. Pokud fond klesne, nakoupíte za stejnou částku levněji více podílových jednotek. Při 
růstu se tedy zhodnocuje větší množství jednotek.
 
 Přeji všem krásné jaro, plno slunečných dní a mnoho dobrých rozhodnutí při investici do bu-
doucna.

Jaroslav Chládek
Tento článek neslouží pro reklamní účely a je psán pro laickou veřejnost.

Další informace k novinkám chystaným v dopravě v naší obci

 V minulém čísle Těchonínských listů jsem Vás, vážení občané, informoval o připravované re-
konstrukci silnice č. II/311, která by měla proběhnout v letošním roce na popisovaných úsecích ze 
strany Pardubického kraje. V následujících řádcích bych Vás chtěl seznámit s dalším krokem, který 
bychom rádi pro naše občany provedli. V současné době vrcholí projekční činnost pro výstavbu chod-
níku z centra obce k vlakovému nádraží, resp. k viaduktu. 

 V místě autobusové zastávky u kostela ve směru na Jablonné nad Orlicí dojde k přeložení stáva-
jící opěrné zdi, následnému vybudování nového zálivu pro autobusovou zastávku a dále i vybudování 
nového chodníku, který povede při komunikaci na úroveň domu čp. 2, kde bude nově přechod pro 
chodce přes uvedenou komunikaci vedoucí k místní ZŠ. Z popisu této situace je zřejmé, že stávající 
umístění sakrálního křížku je nemožné. Proto dojde k jeho přemístění a současně i k jeho zrestau-
rování. Přesunut bude pouze o pár metrů, kdy bude ve stejné orientaci přesunut na roh opěrné zdi. 
K tomuto bylo přistoupeno po vyhodnocení všech pro a proti a také po vyhodnocení dalších aspektů 
konzultovaných s restaurátorem. Naším názorem je, že tím dojde k zušlechtění celého místa. V kři-
žovatce naproti kostelu bude vybudován ostrůvek s místem pro přecházení. Další chodník povede 
při komunikaci okolo kostela, tedy od kostela ve směru k prodejně Konzum v Těchoníně. Stávající 
chodník u místní ZŠ bude zrekonstruován, stejně jako prostor před ZŠ. Chodník bude ve stejném 
směru pokračovat kolem bývalé statkové jídelny do spodní části obce. Vedle stávajícího mostku přes 
Těchonínský potok, u Vančových, bude vystavěna samostatná lávka pro pěší dopravu. Dále bude 
chodník pokračovat k domu čp. 63. Zde bude místo pro přecházení, kde se pěší doprava přesune na 
druhou stranu komunikace, odkud povede až k viaduktu. V částech, kde je stávající chodník, bude 
tento zrekonstruován. Následně dojde k napojení na stávající chodník, který bude v této době již vy-
budován při rekonstrukci vozovky ze strany Pardubického kraje pod viaduktem.
 V souvislosti s vybudováním chodníku bude provedeno i nové veřejné osvětlení, které bude 
moderní led diodové. Zamýšlená tonalita osvětlení je žlutá bílá. Svítidla budou umístěna na 6 - 7 
m vysokých sloupech ve vzdálenosti asi 35 m. Přechod pro chodce bude osvětlen stále, tedy patrně 
v průběhu celé noci. V současné době jsou části uvedené trasy zcela bez osvětlení, kdy toto je pro 
všechny pěší, kteří se tímto úsekem pohybují, velmi nebezpečné. Je zřejmé, že dojde k navýšení počtu 
svítidel. Osvětlení bude sloužit ke zvýšení bezpečnosti nejen chodců, ale i provozu na pozemní ko-
munikaci. Co se týče našeho osvětlení, rádi bychom, aby bylo přínosem pro nás všechny, ale zároveň 
není v našem zájmu, aby bylo natolik intenzivní, aby nás všechny světlo z něj vyzařující „otravovalo“. 
V každém případě to bude změna. Doufejme, že ve všech ohledech k lepšímu. Já osobně tomu věřím.
 Pokud by někdo z Vás chtěl získat bližší informace k této problematice a také třeba vidět, jak 
bude celá situace provedena, neváhejte se zastavit v úřední den, nebo po dohodě i v jiný termín na 

DOPRAVA V OBCI
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Obecním úřadě v Těchoníně, rádi Vám na Vaše dotazy odpovíme.
 Na tomto místě bych rád uvedl, že celý projekt bude realizován v návaznosti na dotační finan-
cování. Veškerá činnost směřující k úspěšnému podání žádosti o dotace je v plném proudu, nicméně 
nikdo nedovede v tuto chvíli s jistotou říci, zda budou všechny obsáhlé administrativní kroky včas 
zvládnuty a podání žádosti proběhne v první výzvě k předmětnému dotačnímu titulu. Děláme vše 
proto, aby tomu tak skutečně bylo, v opačném případě podáme žádost ve výzvě následující. 
 Závěrem uvádím, že v souvislosti se zamýšleným restaurováním křížku u místní fary, jak je uve-
deno výše, bychom rádi zrestaurovali i Celenský kříž, který je v havarijním stavu. Na všechny práce 
spojené s restaurováním uvedených křížků, jejich novým uložením, přemístěním křížku u místní fary 
a nakonec zušlechtěním jejich okolí jsme podali žádost o získání dotační podpory z programu č. 16. 
Udržování a obnova kulturního dědictví venkova, kterou vyhlásilo Ministerstvo zemědělství ČR na 
rok 2016. Z tohoto dotačního titulu je možnost získat dotace ve výši až 70% z celkových nákladů. 

Všem čtenářům TL přeji krásné a klidné prožití jarních měsíců.
Josef Sedláček, místostarosta

 

Základní cena inzerce v Těchonínských listech: 3 Kč/cm2 (včetně DPH)
Velikost : šířka x výška
A – 6,4 x 3,7 cm = 71 Kč
B – 12,8 x 3,7 cm = 142 Kč
C – 12,8 x 7,4 cm = 284 Kč
D – 12,8 x 9,25 cm = 355 Kč (1/2 strany)
E – 12,8 x 11,1 cm = 426 Kč
F – 12,8 x 14,8 cm = 568 Kč
G – 12,8 x 18,5 cm = 710 Kč (1 strana) 
 
Při opakované inzerci nad částku 100 Kč, a to pouze v následujícím vydání Těchonínských listů, lze poskytnout
slevu až 20% z původní ceny (není na ni nárok)
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poděkování nebo vzpomínky v TL:
Do velikosti: šířka x výška
A – 12,8 x 4.6 cm – 50 Kč (1/4 strany)
B – 12,8 x 9,2 cm – 100 Kč (1/2 strany)
C – 12,8 x 13,8 cm – 150 Kč (3/4 strany)
D – 12.8 x 18,5 cm – 200 Kč (celá strana)
Může být i fotografie.

 Vážení spoluobčané, dovolil bych si Vás 
upozornit na novinku upravenou § 53 odst. 9 
zák. č. 361/2000 Sb., o provozu na pozemních 
komunikacích, která ukládá od února roku 2016 
povinnost chodce pohybujícího se mimo obec 
za snížené viditelnosti po krajnici nebo po okraji 
vozovky v místě, které není osvětleno veřejným 
osvětlením, mít na sobě prvky z retroreflexního 
materiálu umístěné tak, aby byly viditelné pro 
ostatní účastníky provozu na pozemních komu-
nikacích.

Josef Sedláček
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